
■s-65=!!I
a1

r-e

BILTEN-GlASNIKrŽIVIlSKEGA KOMBINAIAilTO
LJUBLJANA, JUNIJ—JULIJ 1968 LETO III — ŠTEVILKA 6—7

Od stopinje do stopinje 
z rokami delavcev 
do 10-letnih uspehov



2 ŽITO

NAGRAJENI DELAVCI JUBILANTI OB 10-LETNICI
Ob 10-letnici kombinata Žito je bilo nagrajenih z rožnimi 

urami in priznanji nič manj kot 225 delavcev in delavk, ki so 
najmanj 10 let pri Žitu. Ti člani kolektivov Žita so naslednji:

25. Vrenj'ak Ivan
26. Vrenjak Ivan, šofer
27. Zalokar Ivan
28. Zalokar Jože

DE UPRAVA

1. Abraham Marija
2. Alauf Lovro
3. Aljančič Stane
4. Bertoncelj Marija
5. Bidovec Kristina
6. črnko Franc
7. Grafenauer Lidija
8. Gregorič Anton
9. Jerman Marjan

10. Kovačič Jože
11. Kralj Anton
12. Margon Milka
13. Močan Magda
14. Munda Valter
15. Ožbolt Robert
16. Pavčič Mirko
17. Podboršek Albin
18. Puš Slavko
19. Puterle Franc
20. Rojc Martin
21. Sever Bojan
22. šiberl Joža
23. Velkovrh Jože
24. Volčini Vera
25. Vukan Anton
26. Wernig Olga
27. Zmrzlikar Franc

DE PEKATETE

1. Belak Angela
2. Brulc Jože
3. Drglin Francka
4. Jerlah Jože
5. Jurca Marija
6. Lipicer Drago
7. Marušič Avgust
8. Pezdir Rezka
9. Primožič Ivanka

10. Rupnik Francka
11. Zajc Iva
12. Zupanc Erna

Šofer Marulič v DE Pekatete 
zadovoljen sprejema darilo

DE LJUBLJANA

1. Bozovičar Matevž
2. Brezavšček Pavla
3. Černak Matija
4. Čuk Ivan
5. Drašček Štefka
6. Femec Adolf
7. Gantar Rudi
8. Grad Dore
9. Grčar Marija

10. Kladošek Avgust
11. Klobasa Anton
12. Kržišnik Jože
13. Lebar Alojz
14. Lipuš Mišo
15. Mlinarič Jože

16. Mohar Franc
17. Osjak Albin
18. Perc Drago
19. Rahne Jože
20. Roth Anica
21. Sadar Olga
22. Stibrič Rajko
23. Štraus Janez
24. Šušteršič Albin
25. Uršič Franc
26. Zemljič Franc

DE PEKARNA SAMOVA 10

1. Curk Ivan
2. Fišer Stane
3. Horvat Ludvik
4. Krese Franc
5. Miharja Marjan
6. Mugerle Ivan
7. Murn Maks
8. Planinc Franc
9. Podlogar Marija

10. Ritmanič Matej

Na sliki je skupina jubilantov Notranjskega področja

DE VRHNIKA

1. Car Štefan
2. Celarc Ivan
3. Gruden Anton
4. Kržič Marjan
5. Kunc Milan
6. Mivšek Feliks
7. Nagode Franc
8. Novak Ciril
9. Oblak Terezija

10. Repar Stane
11. Štempihar Janez
12. Turšič Franc
13. Zemljič Franc

DE DOLENJSKA

1. Jerič Marija
2. Radešček Anton
3. Srebrnjak Anton
4. Vencelj Jože
5. Malenšek Alojz

DE METLIKA

1. Hribljan Alojz
2. Malešič Pavla

DE DOMŽALE

1. Borec Jakob
2. Breznik Gregor
3. Cerar Rudolf
4. Drolc Leopold
5. Galien Bojan
6. Govekar Miha
7. Gregorčič Martin
8. Gregorin Franc
9. Hribar Franc

10. Jemc Rudolf
11. Kavčič Martin
12. Kerč Jože
13. Klopčič Jože
14. Kobau Jože
15. Košir Franc
16. Lajevec Janez
17. Malež Jože
18. Potočnik Damjan
19. Potočnik Marjeta
20. Prašnikar Alojz
21. Rebolj Viljem
22. Ručigaj Ivan
23. Šimic Pavel
24. Som Slavko

11. Sedej Janez
12. Štefančič Martin
13. Šuc Stane
14. Vukelič Tomo
15. Zalar Jakob

DE PEKARNA ŠMARTINSKA

1. Bajc Miroslav
2. Benčina Avgust
3. Bešlin Aco
4. Blaževič Franc
5. Bunič Marjan
6. Erčulj Jože
7. Goričanec Valent
8. Gorišek Stanislav
9. Kavčič Ivan

10. Kolarič Miroslav
11. Kopač Francka
12. Korelc Janez
13. Križmanič Jože
14. Ljalič Faik
15. Okoren Dušan
16. Pirc Jože st.
17. Pirc Jože ml.
18. Poglavšek Jože
19. Ritmanič Matej
20. Stenko Franc
21. Turk Anton
22. Turman Pavel
23. Verbole Ignac
24. Vrabelj Jože
25. Zemljič Jakob

DE TRGOVINA

1. Adlešič Fani
2. Cirar Zofija
3. Dobrin Amalija
4. Fatur Mila
5. Jankovič Tončka
6. Kastelic Anica
7. Kirn Milena
8. Kotnik Urška
9. Prijatelj Marija

10. Ritmanič Nežka
11. Rodela Ruža
12. Tomažin Franc

DE GORENJSKA

1. Arh Jakob
2. Artelj Štefka
3. Bernard Jakob
4. Blaznik Mihael

5. Bobnar Janez
6. Bric Robert
7. Butorac Matija
8. Čop Cvetka
9. Čovič Cecilija

10. Debelak Stane
11. Hudovernik Rezka
12. Humar Marija
13. Intihar Karel
14. Ivičič Cvetka
15. Jakopič Danica
16. Juriča Jože
17. Kalan Anica
18. Kolarič Peter
19. Lavtižar Gašper
20. Pavlin Anton
21. Pintar Anton
22. Pintar Jelka
23. Plemelj Pavla
24. Podlipnik Jože
25. Potočnik Anica
26. Pungeršek Jože
27. Rehberger Stane
28. Rupar Vinko
29. Šlibar Jože
30. Tavčar Marjan
31. Vengar Julka
32. Vrbec Stanko

DE KOČEVJE

1. Andoljšek Štefan
2. Gorše Rozalija
3. Marinč Jože
4. Mesojedec Cilka
5. Pandurovič Vinko
6. Perfinač Ivanka
7. Škoda Vida
8. Zavodnik Ivan
9. Žnidaršič Anton

DE PEKARNA KRANJ

1. Bobnar Janez
2. Gašperšič Jože
3. Gorjanc Anton
4. Hvasti Franc

Direktor Gorenjskega področja 
je med najstarejšimi delavci 

te enote

5. Juriča Jože
6. Lahajner Rafaela
7. Logar Angela
8. Maček Franc
9. Miklavčič Franc

10. Milojevič Pero
11. Novak Zmago
12. Peternelj Ivanka
13. Radojčič Velimir
14. Rus Anton
15. Studen Marija
16. Špik Filip
17. Štern Leopold
18. Vidmar Janez
19. Volčič Edvard

Dosežen je bil
velik uspeta

RAZGOVORI Z NAJSTAREJŠIMI ŽITOVCI

Nekako običaj je že, da se tisti, ki jim nekateri pra
vijo tudi »peresni praskači«, ob raznih pomembnih ju
bilejih spomnimo tudi ljudi, ki so v delovni ali drugih 
organizacijah preživeli največ svojih delovnih let in 
so s svojo prizadevnostjo doprinašali k uspehom in h 
krepitvi teh organizacij. Pogosto vedo prav ti iz svojih 
doživetij in spominov veliko povedati.

Desetletni jubilej je spodbudil tudi uredništvo na
šega glasila, da vsaj nekaj takšnih delavcev iz različ
nih delovnih enot kombinata Žito povprašamo, kako 
doživljajo to pomembno obletnico, kaj so doprinesli 
k uspehom podjetja in kaj pričakujejo ob nadaljnjem 
delu pri razvoju kombinata.

Vseh nagrajencev, ki so vsaj deset let člani kolekti
vov kombinata ni nič manj kot 225; tistih, ki so pa pri 
Žitu že daljše obdobje, pa seveda tudi nekaj desetin. 
Zato naj vsi, ki sodijo takorekoč med najstarejše Ži- 
tovce, ne zamerijo, če se nismo spomnili prav vsakega, 
ampak smo jih izbrali pač iz vsake enote nekaj.

Tistim, s katerimi smo se 
namenili imeti kratke raz
govore, smo zastavili na
slednja vprašanja:

1. Kaj čutite ob 10-let- 
nem jubileju kombinata Ži
to?

2. Kako ste se vživeli v 
okolje, ko ste prišli v Žito, 
in kako se počutite sedaj?

3. Ali sodelujete tudi v 
samoupravnih organih, sin
dikatu in drugih organiza

cijah Žita, pa morda tudi 
izven kombinata?

4. Kako naj bi, po vašem 
mnenju, potekal nadaljnji 
razvoj kombinata?

Na vsa ta vprašanja smo 
dobili dokaj zanimive od
govore, iz katerih je bilo 
moč razbrati, da so delavci 
Žita tesno povezani z doga
janji v podjetju in zado
voljni, da je kombinat v si-

Nadaljevanje na 6. strani
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SLAVNOSTNA SEJA DELAVSKEGA SVETA KOMBINATA

SLOVESNO IN DELOVNO VZDUŠJE

SKRB ZA REKREACIJO 
IN ODDIH

Sledilo je poročilo komisije 
za počitniške domove, ki ga 
je podal tov. Mihelič. Iz po
ročila je bilo moč posneti, da 
kombinat smotrno skrbi za od
dih in rekreacijo svojih de
lavcev, predvsem v svojih 
dveh domovih v Dramlju pri 
Crikvenici in na Pokljuki. De
lavci si lahko privoščijo letni 
odmor po dostopnih cenah,

SEJE SO SE UDELEŽILI TUDI PREDSTAVNIKI PEKARSKEGA IN 
KONDITORSKEGA PODJETJA IZ KOŠIČ V ČSSR — FRANC 
PUTERLE PONOVNO IZVOLJEN ZA GLAVNEGA DIREKTORJA 
— IZDATNA SREDSTVA ZA ONKOLOŠKI INSTITUT IN KLI

NIČNE BOLNICE

Nekaj dni pred uradnim praznovanjem 10. obletnice ob
stoja kombinata Žito in pred odprtjem avtomatičnega mlina 
ter drugega dela silosa se je delavski svet kombinata sko
raj v celoti zbral na slavnostni seji, ki pa je imela obenem 
tudi svoj delovni program.

Potem ko je predsednik DSK tov. Lipuš podal pregled 
sklepov prejšnje seje in so člani zapisnik te seje odobrili, 
je glavni direktor predstavil goste iz Košič v ČSSR, ki so 
pod vodstvom glavnega direktorja inž. Jana Ličke kot za
stopniki pekarskega in konditorskega podjetja prišli na 
poslovni obisk v kombinat.

življenjski prostor ne samo v 
Sloveniji, temveč tudi v dru
gih republikah. Menim, da bo
mo tudi vnaprej dosegali 
enake uspehe. Osebno pre
vzemam obveznost, da bom 
dal vse sile za dosego teh 
uspehov. Zahvalil bi se vsem 
članom svetov delovnih enot, 
članom ZK in ZB ter sindika
tu, ki so podprli mojo kandi
daturo. Sam v sebi sem sicer 
premišljeval, ali naj se v na
daljnji tok dela še naprej 
vključim, in nato sklenil, da 
bom še naprej deloval, sku
paj s samoupravnimi organi, 
za nadaljnji razvoj in s svo
jimi sodelavci storil vse v ko
rist kombinata.«

Delegacija iz Koiic na seji DSK. Prvi na levi (sedi) gl.

kajti podjetje prispeva svoj 
regres, ki je vračunan v ceno 
penzionov. Zanimanje med 
delavci pa se iz leta v leto 
veča, razen tega se je tudi, 
ob priključitvah, povečalo šte
vilo delavcev. Zato so bili 
člani DSK mnenja, da bo tre
ba v prihodnje zagotoviti za

ferlu k ponovni izvolitvi. Za
želel je delavcem in samo
upravnim organom kombinata 
nadaljnje uspehe, poudaril je 
pozitivno stran povezave med 
obema podjetjema in izrazil 
željo, da bi obe podjetji so
delovali v prihodnje na vseh 
področjih te stroke, pri čemer

direktor Inž. Učko

vili dejansko stanje in resnič
nost ponudb, ki jih je dobilo 
prejšnje zastopstvo kombina
ta. Po ogledu nekaterih to
varn testenin v Italiji je od 
njihovih lastnikov to zastop
stvo dobilo priporočilo za na
kup kratke linije s trakom, ne 

Konec na 7. strani

Člani DSK kombinata na seji zelo pozorno sledijo govoru predsednika

Tov. Lipuš je imel za tem 
izčrpen nagovor v počastitev 
desetletnega jubileja obstoja 
kombinata, v katerem je po
drobno prikazal razvojno pot 
mlinarskih in pekarskih podje
tij v Sloveniji. Orisal je vsa 
Prizadevanja, ki so imela tež- 
nio čimbolj razviti dejavnost 
kombinata in ki so konec kon- 
cev ob sodelovanju vseh de
lavcev in organov samouprav
ljanja rodila zavidljive in ve
like uspehe. Le-ti se danes 
kažejo na vseh področjih de
javnosti kombinata, v mlinar
stvu, pekarstvu in testeninar- 
stvu tako, da kombinat upra
vičeno uživa ugled najmoč
nejšega industrijskega podjet
ja teh vrst živilske stroke v 
Sloveniji in enega najmočnej
šo v Jugoslaviji.

Poudaril pa je, da ob dose
gi doseženih uspehih še ni 
konec dela, temveč bo treba 
stremeti za tem, da se bo 
kombinat še nadalje razvijal 
m krepil ter s tem koristno 
služil potrebam odjemalcev, 
sv°jim delavcem pa v prihod
nosti zagotovil kar najboljše
delovne p0g0je jn čim boljši
Z|vljenjski standard. Člani DSK 
s° ta izvajanja nagradili z 
navdušenim priznanjem, za 
,em Pa z enominutnim mol- 

0rn počastili spomin umrlih
sodelavcev.

Sledil je pomemben sklep,
na predlog predsednika DSK, 
.? b° dal kombinat po 12.308 
'narjev za gradnjo onkolo- 

?k®9a instituta in kliničnih 
olnic v Ljubljani in to v ob- 
oznicah za Skopje iz sklada 

skupne porabe. Sklep so iz
glasovali vsi člani DSK enol- 
no.

VOLITEV GLAVNEGA 
DIREKTORJA

Tov. Petrovič kot predsed
nik komisije za reelekcijo 
glavnega direktorja kombina
ta je nato nakazal, kako je 
potekala reelekcija. Omenil je, 
da DSK pač ne bo imel po
sebnih težav pri izbiri, kajti 
Izvršni svet SRS je v to ko
misijo imenoval dva člana, 
skupščina občine Ljubljana 
Moste Polje pa enega. Komi
sija je nato pregledala po
nudbe za kandidaturo in se 
dokončno sestala 17. junija. 
Ob tej priložnosti je ugotovi
la, da je najprimernejši kan
didat za glavnega direktorja 
ponovno tov. Franc Puterle, 
ki je izpolnjeval v zvezi z jav
nim razpisom v celoti vse po
goje.

Na podlagi tega je za dobo 
nadaljnjih štirih let predlagal 
za glavnega direktorja tov. 
Puterla. Za tem je predsednik 
DSK poudaril, da so se člani 
kolektiva v vseh delovnih 
enotah že davno prej odlo
čili za kandidaturo doseda
njega direktorja, vendar je 
dal predlog na javno glaso
vanje. Člani DSK so predlog 
pozdravili z aplavzom in v 
celoti glasovali zanj.

Vidno ganjen je tov. Puter
le spregovoril tole: »Zahva
ljujem se vam in vsem čla
nom kolektiva za izkazano 
čast in zaupanje, da ste me 
izvolili kot direktorja za na
daljnjo dobo štirih let. Tova
riš Lipuš je v svojem govoru 
povedal, da je bila doslej pre
hojena pot težka. Mislim pa, 
da so bili uspehi vidni in da 
si je kombinat poiskal svoj

delavce še več zmogljivosti 
za bivanje, da bodo lahko bi
vali tudi izven domov kom
binata. Komisiji so za njeno 
delo — ker je sproti urejala 
vse potrebno, da so ljudje 
zadovoljni preživljali oddih — 
izrekli priznanje.

KADROVSKE ZADEVE
Iz kadrovskega poročila, ki 

ga je podal tov. Puš, je bilo 
moč ugotoviti, da je morala 
kadrovsko socialna služba re
šiti precej odgovornih nalog. 
Treba je bilo izvesti razpore
ditev določenega števila de
lavcev na nova delovna me
sta, pripraviti kadre za nov 
mlin, jih šolati ter prav tako 
predlagati še druge delavce 
za šolanje.

Povod za to je bila zlasti 
reorganizacija mlinske indu
strije, ker je dograjen nov 
mlin in ker so bili ali pa bo
do ukinjeni nekateri drugi 
mlini. Zaradi ukinitve mlinov 
je bilo treba razporediti lju
di na druga delovna mesta, 
da ne bi ostali brez zaposlit
ve. To je bilo brez motenj 
urejeno.

Delavci za novi mlin so bili 
na praktičnem izpopolnjeva
nju v podobnem mlinu v Su
botici. Iz štirih pekarn pa bo 
odšlo šest delavcev na šola
nje v Zagreb, da bodo pri
dobili visoko kvalifikacijo pe
karske stroke.

Poleg omenjenega izobra
ževanja sta bila, ob sodelova
nju z Delavsko univerzo Ljub
ljana Moste, v zimski sezoni 
organizirana dva tečaja za 
HTV v 17 skupinah.

Poročilo o kadrovski pro
blematiki je delavski svet po
trdil.

ŽELJE ZA USPEH
Gostje iz ČSSR so pozorno 

sledili poročilom v tem delu 
seje, nakar jih je tov. Puter
le opravičil, ker so imeli še 
nadaljnje obveznosti. Ob tej 
priložnosti je spregovoril gl. 
direktor inž. Jan Lička. Le-ta 
je izrazil zadovoljstvo, da so 
lahko prisostvovali tej seji, 
obenem pa čestital tov. Pu-

Franc Puterle glavni direktor 
spet Štiri leta

naj bi prišlo do izraza gospo
darsko in politično sodelova
nje med ČSSR in Jugoslavijo. 
Nazadnje se je zahvalil za 
povabilo, da je njihovo za
stopstvo lahko obiskalo Slo
venijo in da so si lahko ogle
dali razne obrate kombinata 
Žito.

NAKUP NOVIH STROJEV

Po odmoru je sledilo poro
čilo o potovanju v Italijo, ka
mor so odšli tov. Puterle, Jer
man in Petrovič. Namen po
tovanja je bil obisk dveh to
varn, Braibanti v Milanu in 
Pavan v Gallieri Veneti, da bi 
se dogovorili o nakupu novih 
strojev, oziroma novih linij za 
tovarno Pekafete. Glede na 
pogovore v obeh tovarnah je 
omenjeno zastopstvo ugoto
vilo, da so pogoji glede na
kupa strojev ugodnejši pri 
firmi Braibante, ker je njihova 
kvaliteta boljša.

Za tem je odšlo na ogled 
kratke linije v tovarno Brai
bante drugo zastopstvo, ki so 
ga sestavljali tov. Jerman, 
Žgur in Mesič, da bi ugoto
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Avtomatični mlin svečano odprt
ODPRL GA JE PREDSEDNIK MESTNEGA SVETA 
LJUBLJANE INŽ. MIHA KOŠAK — NAVZOČI ŠTEVIL
NI GOSTJE IZ SLOVENIJE IN DRUGIH REPUBLIK — 

POHVALNO MNENJE O NAPRAVAH

Četrtek, 27. junija 1968, bo ostal zapisan v zgodovini 
kombinata Žito z blestečimi črkami. Ta dan sta začela 
uradno obratovati dva najpomembnejša objekta kom
binata, novi avtomatični mlin in drugi del žitnega si
losa. Ta dogodek pomeni namreč precejšen preobrat 
v mlinski proizvodnji kombinata, še posebej zato, ker 
se bo le-ta kvalitetno izboljšala in prav tako pripo
mogla k izboljšanju kvalitete izdelkov v ostalih proiz
vodnih obratih, se pravi v pekarstvu in testeninarstvu.

O ureditvi in napravah novega, avtomatičnega mlina 
poročamo v posebnem sestavku, naše bralce pa naj 
bi seznanili, kako je potekala slovesnost ob odprtju 
novih objektov.

Nekaj dni po odprtju mlina so si ga ogledali sindikalni funkcionarji 
tov. Kropušek, Švab in Bregar. Na sliki v mlinu

Že v zgodnjih dopol
danskih urah je bilo na 
upravi kombinata in v 
novem mlinu zelo živah
no, opaziti pa je bilo tudi 
precej nervoze, kot se ob 
takšnih dogodkih skoraj 
obvezno dogaja. Začeli so 
se namreč zbirati dokaj 
številni gostje, ki jih je 
bilo treba sprejeti, posa
mezne delavce so že pre
cej pred slovesnostjo ob
legali novinarji, vse bolj 
pa se je bližal čas začet
ka slovesnosti.

Med mlinom in silosom 
je zavzela položaj godba 
Ljudske milice, ki je z 
ubranimi zvoki prilož
nostnih skladb ustvarila 
že kar naprej svečano 
razpoloženje. Kmalu za 
tem so na ploščad pred 
mlin začeli prihajati gost
je iz Slovenije in drugih 
republik, med njimi pred
sednik mestnega sveta 
Ljubljana inž. Miha Ko
šak, ki mu je bila pover
jena častna dolžnost od
prtja objektov, pomočnik 
zveznega sekretarja za

gospodarstvo Djuro Uze- 
lac, direktor zvezne di
rekcije za rezerve in pre
hrano Marko Uzelac, pred
stavniki skupščine SRS, 
Izvršnega sveta SRS, Go
spodarske zbornice SRS, 
dokaj številni predsedniki 
in predstavniki slovenskih 
občin, zastopniki delovnih 
kolektivov ter družbeno 
političnih organizacij in 
poslovni partnerji.

Ob 11. uri je začel slo
vesnost odprt j a glavni di
rektor tov. Franc Puter- 
le, ki je naslovil na na
vzoče naslednji pozdrav:

TOVARIŠICE IN TOVARIŠI!

Dovolite mi, da ob 10-letnici 
kombinata »Žito« in zaključni 
prvi fazi naše gradnje lepo 
pozdravljam v naši sredi tov. 
inž. Miho Košaka, predsednika 
Mestnega sveta Ljubljana, tov. 
Duška Avramova, generalnega 
konzula iz Milana, tov. Mirana 
Goslarja, predstavnika Skup
ščine SRS, tov. Rina Simone
tija, predstavnika Izvršnega 
sveta, tov. Leopolda Kreseta, 
predsednika Gospodarske zbor
nice SRS, tov. Aleksandra Ko- 
njajeva, dekana Biotehnične

fakultete Ljubljana, tov. Leo
polda Mačka, predsednika skup
ščine Ljubljana Moste-Polje ter 
predsednike in predstavnike 
ostalih občinskih skupščin, 
predstavnika JLA, predstavni
ke delovnih kolektivov, pred
stavnike družbeno političnih 
organizacij, predstavnike pro
jektantskih in delovnih orga
nizacij, ki so sodelovali pri 
gradnji našega kombinata, 
predvsem mlina in silosa, ter 
vse naše poslovne partnerje in 
prijatelje.

Dajem besedo predsedniku 
Mestnega sveta Ljubljana.

Za njim je stopil na 
govorniški oder predsed
nik Mestnega sveta Ljub
ljane inž. Miha Košak, ki 
je v krajšem govoru po
vedal naslednje misli:

Spoštovani gostje, tovarišice in
tovariši!

Imam prijetno dolžnost, da na 
povabilo delovnega kolektiva ži
vilskega kombinata ŽITO odprem in 
spustim v obratovanje kar dva no
va pomembna objekta, 2500-vagon- 
ski silos in 120-fonski mlin.

Žal nimam ob tej priložnosti do
volj časa, da bi lahko podrobneje 
opisal desetletni uspešni razvoj kom
binata in delo njegovega kolektiva, 
ki je od skromnih začetkov raz
drobljene mlinske industrije, ob 
številnih težavah, dosegel z načrtno 
akcijo in zavestnim odpovedova
njem zavidanja vreden gospodarski 
uspeh. Vztrajnost in visoka delov
na zavest vsega kolektiva od nepo
srednih proizvajalcev do vodstve
nega kadra je gotovo v veliki meri 
prispevala k temu uspehu.

Živilski kombinat ŽITO zadovolju
je danes polovico potreb z mlevski- 
mi izdelki, tretjino tržnih potreb s 
kruhom in tretjino potreb s teste
ninami na območju SR Slovenije. 
V desetletnem načrtu prevzete na
loge, kot so bile osredotočenje 
mlinske in testeninarske dejavnosti, 
graditev silosnih in skladiščnih zmo
gljivosti, uvedba sodobnega pekar
stva, razvijanje vse sposobnejših 
strokovnih služb in kadrov ter 
ustrezna povezava z drugimi pro
izvajalci v tej panogi, so danes 
uspešno opravljene. S tem je dana 
osnova za nadaljnji dinamični raz
voj v naslednjem obdobju, ki bo 
prinesel razširitev in obogatitev se
danjih osnovnih dejavnosti.

Ko gledamo objekte kombinata, 
ne moremo prezreti dejstva, da je 
ljubljanski del kombinata v tehnič
nem, tehnološkem in kadrovskem 
pogledu zaključena celota. Poveza
va treh osnovnih dejavnosti, mlinar
stva, pekarstva in testeninarstva 
omogoča, da osnovne surovine pre
dela v končne izdelke in jih nudi 
neposredno porabnikom.

Za izvajanje tako zahtevnega teh
nološkega programa je potrebna tu
di vrsta strokovnjakov najrazličnej
ših profilov. Le-fi so skupaj z vsem 
kadrom v veliki meri zaslužni za 
uspešno delo kombinata.

Ljubljana je s tem dobila živilski 
kombinat, ki lahko v polni meri no
si odgovornost za preskrbo mest
nega območja z mlevskimi izdelki. 
Politika razvoja mesta je vedno da
jala prednost sposobnim kombina
tom, ki zagotavljajo rešitev ključ
nih problemov preskrbe prebival
stva. Lahko ugotovim, da je bilo 
prav v tem sodelovanju mesta in

kombinata ŽITO vzorno. Prepričan 
sam, da bo razvoj tekel naprej v 
tej smeri, kajti poraba v mestu hi
tro narašča in nujno je, da indu
strija ta razvoj zasleduje in prila
gaja proizvodnjo potrebam tržišča.

Mislim, da je treba poudariti tu
di dejstvo, da kombinat ni usmer
jen zgolj v zadovoljitev lokalnih 
potreb, temveč da s svojo razvi
tostjo in kvalitetnimi proizvodi kon
kurira na odprtem tržišču. V tem 
smislu je poslovna politika kombi
nata v pogojih gospodarske refor
me pravilno zastavljena.

Dovolite mi, da v imenu ljub
ljanskih občanov in Mestnega sve
ta Ljubljana izrečem kolektivu kom
binata priznanje in najboljše želje 
za prihodnost.

Po končanih formalno
stih so vsi udeleženci slo
vesnosti odšli na ogled 
mlina in silosa, kjer so 
jim podrobnosti o delu 
posameznih naprav tol
mačili domači strokov

njaki. Vsi, ki so si ogle
dali mlin in silos, so izra
zili pohvalno mnenje o 
solidnosti obeh objektov 
in njihovih naprav.

Za tem je vodstvo kom
binata priredilo gostom v 
hotelu Slon slavnostno 
kosilo, pri čemer je pri
šlo tudi do raznih poslov
nih razgovorov in izme
njave medsebojnih izku
šenj.

Ta dan je bil, kot reče
no, na Šmartinski cesti 
posebne veljave. Vse je 
živelo v prazničnem vzdu
šju, razpoloženje je bilo 
zadovoljivo, plapolajoče 
zastave pa so mimoidočim 
sicer nemo, a v vetru do
kaj živahno prikazovale, 
da je bil ta dan v Žitu 
velik praznik.

Gostje iz Košič:

»Poglabljajmo naše stike«
Zastopniki pekarskega in kondilorskega podjetja iz Košič 

so se potem, ko so se udeležili seje DSK in pred odhodom 
iz uprave Žita zadržali v krajšem razgovoru še z novinar
jem, da bi za naše glasilo povedali nekaj o svojih vtisih, 
ki so jih doživeli kot gostje kombinata Žito. Prav radevolje 
so se odzvali vabilu, da bi odgovorili na nekaj vprašanj. 
Mnenja zastopstva je iznesel glavni direktor inženir Jan 
UČKO. Takole je potekal razgovor:

— Kakšne vtise odnašate z obiska pri Žitu in kaj ste vse 
opazili?

»Priznati moram, da nam je zelo ugajala čistoča in hi
giena v vseh vaših obratih. Poleg tega pa nam je zelo všeč 
posrečena lokacija obratov na Šmartinski cesti. Tu imate 
zelo smortno urejeno povezavo med posameznimi obrati, 
od surovine do končnih izdelkov je vse osredotočeno na 
enem mestu. Občudujemo smiselno ureditev mlina in v 
njem ureditev posameznih strojev. Sistem transporta od 
mlina do pekarne, pa od mlina do ostalih obratov je dobro 
urejen.

Nasploh pa nam ugaja to, da si je vaše podjetje povsod 
zagotovilo dovolj razsežne in zadostne prostore, da vam 
ni treba več graditi novih poslopij. Ogledali smo si tudi 
vaš laboratorij, ki je zelo lepo urejen in znanstveno do
gnan ter ima na razpolago sodobne aparature.

V ostalem je čutiti pri vas ekonomsko neodvisnost in 
možnost nakupa deviz za konvertibilno valuto.«

— Zanima nas, kakšna je vaša zamisel o sodelovanju 
med vašim podjetjem in kombinatom Žito v prihodnje?

»Povezavo med nami naj bi ustvarjali osebni stiki, iz
menjava izkušenj na tehniškem in tehnološkem področju 
ter izmenjava receptur. Izmenjavo glede tehničnih proble
mov vidimo predvsem v pomoči pri nakupu teže dostop
nih naprav, kot na primer gorilcev pri podjetju Ventilator 
v Zagrebu ali podobnega, kar pri nas težko dobimo.

Nadalje naj bi z naše strani omogočili ogled obratov 
pri nas, pa ustreznih tovarn, ko nas bo obiskalo zastopstvo 
Žita.

Gre tudi za rekreacijsko izmenjavo. Mi imamo v Tatrah 
rekreacijsko središče s 14 sobami, od katerih ima vsaka po 
dve postelji. Lahko bi se dogovorili, da bi vaši ljudje od
hajali na oddih k nam, naši pa k vam. Prav tako imamo 
v Bolgariji, južno od Varne, slično rekreacijsko središče, 
kjer imamo 11 sob.

Menim, da bi te oblike medsebojnega povezovanja kori
stile fako nam kot vam in tako bi se kar najbolj zbliževali 
med seboj ter ustvarjali najtesnejše poslovne in tovariške 
odnose.«

— Končno še, kaj ob odhodu želite?
»V imenu našega zastopstva ter v imenu naših delavcev 

želim veliko uspehov celemu kolektivu Žita, da bi v pri
hodnje doživeli mnogo dobrega in da bi nas vaši ljudje 
čimorej obiskali,« je ob koncu razgovora povedal glavni 
direktor inženir Ličko.
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PROSLAVE V VSEH ENOTAH
Razen osrednjega dogodka, slovesnega odprtja mli

na in drugega dela silosa, so bile v okviru desetletnice 
na programu tudi proslave za kolektive vseh delovnih 
enot kombinata. Na teh proslavah so bile razdeljene 
delavcem, ki so v kombinatu vsaj 10 let, skromne, a 
lične nagrade v obliki ročnih ur ter okvirjenih pri
znanj. Ob tej priložnosti je bila podana zgodovina 
kombinata, delavci pa so preživeli za tem prijetno po
poldne in večer v prijetnem razpoloženju.

OSREDNJE SLAVJE

Na dan odprtja je vod
stvo kombinata povabilo 
Vse goste in najzaslužnejše 
delavce, zastopnike izvajal- 
cev del in projektante no
vih dveh objektov na skup- 
n° kosilo, ki je bilo v pro
storih hotela Slon.

Ob tej priložnosti so naj
uglednejši gostje izrekli 
zdravice ob tako pomemb- 
Uem delovnem uspehu kom
binata samoupravnim or
ganom in vodstvu Žita vse 
Priznanje, izrekli pa so se
veda tudi priznanje zuna
njim sodelavcem, ki so dali 
Svoj delež k dograditvi.

Navzoči gostje, med nji- 
??i številni predsedniki ob- 
?n iz Slovenije, pa udele
ženci izven meja Slovenije, 
niso skrivali ugodnega pre
senečenja in ne priznanja 
ob vseh dosedanjih deset
letnih delovnih uspehih 
kombinata.

sveta delovne enote, ki je v 
daljšem nagovoru prikazal 
dosedanje uspehe kombina
ta. Direktor enote je nato 
razdelil nagrade jubilan
tom, vsi delavci pa so še 
posebej prejeli v spomin 
majhne prikupne vaze s 
spominskim napisom. Po 
kosilu so nekateri »udarili« 
partijo balinanja, drugi pa 
so s pesmijo in v razgovo
rih preživeli popoldne.

Pekatete so zbrale svoje 
delavke in delavce kar v je
dilnici svoje tovarne. Po 
govoru predsednika sveta 
delovne enote je direktor 
enote razdelil jubilantkam 
in jubilantom darila, nakar 
se je razvilo nadaljnje slav
je in veselje ob zvokih glas
be.

Uprava je priredila slo
vesnost v prostorih Doma 
JLA, kjer so imeli najprej 
uvodne formalnosti. Pred
sednica sveta delovne eno

nu uprave pozdravil tova
riš Slovenc.

Pekarna Šmartinska je
opravila slovesnost prav ta
ko v jedilnici svojega obra
ta. Po uvodnem nagovoru 
predsednika sveta delovne 
enote in po razdelitvi na
grad se je razvilo prijetno 
razpoloženje, delavce pa je 
obiskal tudi glavni dlirek- 
tor tov. Puterle, ki jim je 
spregovoril nekaj spodbud
nih besed. Poudaril je, da 
bo treba še naprej stremeti 
za kvaliteto proizvodov ter 
za večjo produktivnostjo, 
zakaj le tako se bodo po
kazali nadaljnji uspehi.

Pekarna Samova je pri
redila slavje v svojih pro
storih, katere so delavci 
okusno opremili. V tej eno
ti je govoril o pomenu ju
bileja direktor enote, nakar 
je predsednik sveta enote 
razdelil nagrade. Delavci so 
bili zelo veseli obiska glav
nega direktorja Puterla, ki 
jim je v krajšem nagovoru 
izrekel priznanje za njiho
vo dosedanje delo in za to, 
da so v pekarstvu prvi naj
več doprinesli k začetni in
tegraciji pekarstva v okvi
ru kombinata Žito.

Pekarna Kočevje je ime
la svojo proslavo v lastnem 
lokalu, v prodajalni in mle
čni restavraciji Mojca, kjer 
so se zbrali vsi delavci in 
delavke. Tudi le-ti so po
slušali govor o pomenu ju
bileja, najstarejši po delov
nem stažu pa so prejeli na
grade. V imenu uprave sta 
jih pozdravila tov. Puš in 
Puterle.

Pekarna Novo mesto in 
Dolenjsko področje sta ime
la skupno proslavo v Su
horju v Beli krajini, kjer so 
vsi skupaj preživeli prije
ten dan v tovariškem vzdu
šju. Najstarejši delavci so 
tudi tukaj prejeli nagrade. 
Oba kolektiva sta bila pri
jetno presenečena ob obi
sku glavnega direktorja Pu
terla, ki jim je spregovoril

o dosedanjih uspehih in o 
prihodnjih načrtih kombi
nata.

NAJLEPŠE NA VRHNIKI

Notranjsko področje se
je menda najbolje pripra
vilo na to slavje. Vsi de
lavci in delavke so se zbra
li v hotelu Mantova, k slo
vesnosti pa so povabili tudi 
vse upokojence in še pred
sednika skupščine občine 
Vrhnika tov. Široka.

Predsednik sveta delov
ne enote je najprej sprego
voril o pomenu jubileja po
djetja, ob tem pa je analizi
ral še interno dejavnost in 
uspehe delovne enote same. 
Dejal je, da je bilo uspešno 
delo posledica prizadevanja 
vseh članov kolektiva, prav 
tako tistih, ki so že umrli. 
Nato so počastili spomin 
umrlih z enominutnim mol
kom.

Direktor delovne enote je 
nato razdelil nagrade, za 
njim pa je spregovoril 
predsednik občine tov. Ši
rok in med drugim dejal:

»Zahvaljujem se vam za 
pozornost in povabilo. In
dustrija na Vrhniki je mno
go pripomogla h gospodar
skim uspehom občine. Po
prej je vodila v proizvodnji

Industrija usnja, kasneje pa 
se je struktura spremenila. 
Ob vsem tem je tudi vaš 
mali kolektiv s 40 delavci 
veliko pripomogel h gospo
darskemu razvoju našega 
kraja. To pomeni veliko in 
vam ob vaši slovesnosti 
prisrčno čestitam.«

Tudi to enoto je obiskal 
glavni direktor Puterle, ki 
so mu delavci izročili okus
no in dragoceno darilo. Vi
dno presenečen se je glavni 
direktor zahvalil za darilo 
in v krajšem nagovoru po
vedal tole:

»Vaša delovna enota je 
bila vse od začetkov najna
prednejša. Pokazala je, ka
ko je treba urejati delo, da 
bodo obrati bolje delali in 
tudi delavci od tega kaj 
imeli. Zato zaslužite vse 
priznanje. Želim pa, da s* 
podvojenimi močmi delamo 
vsi še naprej za napredek 
kombinata.«

Tako smo na kratko pri
kazali, kako so proslavili 
10-letnico kolektivi delov
nih enot kombinata. Morda 
smo bili nekje bolj površni, 
nekje bolj izčrpni, vendar 
smo s tem hoteli prikazati 
le majhen odtenek iz jubi
lejnih prireditev.

Nagrajenci pekarne v Samovi z glavnim direktorjem

Omenimo naj še, da so 
udeleženci izkoristili prilož
nost tudi za to, da so nave
di poslovne stike in se do
govarjali o nadaljnjem po
novnem sodelovanju. 

Prijetno razpoloženje je 
hašal med široki krog lju- 
1 orkester, posebno nav- 

1 }?^enje pa je vzbudil pro- 
rv tant novega mlina, inže- 
i‘r arhitekt Didek, ki je od- 
1?:ral nekaj melodij na vio- 
stra’ °k sPremljavi orke-

_ so se začeli popoldne 
,znaj ati, so vsi izrekli svo- 

zadovoljstvo ob povabi- 
« na slovesnost in zaželeli 
-r , n^nogo uspehov v na

mi em delu kombinata.

OBISK pri enoth

imL?Ubljansko Področj
j,, . svojo proslavo vJazni Lovše v ;
or j ah. Razen redkih i:

vsi Srf ,tega slavja ude: 
v„ delavci in delavke. 

esn°st je začel predse

te je najprej spregovorila o 
pomenu proslave, nato pa 
so bila razdeljena darila ju
bilantom. Sledilo je kosilo, 
nato pa so se udeleženci 
predali ugodnemu razpolo
ženju.

Gorenjsko področje si je
pripravilo proslavo v sin
dikalni dvorani pekarne na 
Lescah, kjer so se zbrali vsi 
delavci in delavke delovne 
enote iz Lesc, Kranja, Je
senic in od drugod. Po go
voru predsednika sveta de
lovne enote je direktor raz
delil darila, udeležence pa 
je v imenu uprave kombi
nata pozdravil tudi tehni
ški direktor tov. Jerman.

Domžalsko področje je
organiziralo proslavo v Mo
ravčah, v domu TVD Par
tizan. Delavci so se pripe
ljali v Moravče skupaj z 
avtobusom. Tudi tu je pred
sednik sveta delovne enote 
govoril o dosežkih kombi
nata, direktor pa razdelil 
nagrade. Zbrane je v ime

Poglejmo v osrčje mlina
Ko je bil novi avtoma

tični mlin na Šmartinski 
cesti odprt, si ga je ogle
dalo precej gostov, pa 
tudi nekateri kolektivi 
ljubljanskih delovnih 
enot kombinata; veliki 
večini naših bralcev, čla
nov ostalih delovnih 
enot pa ni bila dana 
možnost, da bi mlin vi
deli v notranjosti. Zato 
je brez dvoma prav, da 
ga vsaj v glavnih obri
sih opišemo.

Visoko poslopje — čeprav 
nekoliko v senci še višjega 
silosa — kaže že od daleč 
videz mogočnosti, saj se vz
diguje nad pritličjem šepet 
nadstropij navzgor, vsako 
od nadstropij pa ima svojo 
posebno funkcijo. Najprej 
naj naštejemo, katere na
prave so v posameznih nad
stropjih.

STROJNA OPREMA
Celotna zgradba obsega 

pravzaprav dva oddelka, če 
ju lahko tako imenujemo — 
mlin in čistilnico.

Mlin — naprave v mlinu 
so razporejene takole: v pri
tličju so glavne transmisi
je za pogon mlinskih valjev, 
rahljači in podnožje pnev
matičnih transportov. Zra
ven so še klasični mehanič
ni mešalniki, razen tega pa 
tudi fluidne naprave in 
podnožja elevatorjev. Ele- 
vatorji so napeljani vse do 
petega nadstropja in služi
jo, hkrati s transportnimi 
napravami, za odvajanje 
moke v centralno skladišče, 
tovarno testenin in pekar
no na Šmartinski cesti. V 
prvem nadstropju je 14 
valjčnih stolov za mletje, 
poleg njih pa je glavna raz
delilna plošča. V drugem 
nadstropju so razdelilni ce
vovodi in rezervoar za žito. 
V tem in nadaljnjih dveh

nadstropjih so tudi celice za 
moko. V tretjem nadstrop
ju je 6 čistilnih strojev za 
zdrob in 6 strojev za čišče
nje otrobov, ki jim sicer 
pravijo tudi vrgači. V četr
tem nadstropju je 7 šest- 
delnih planskih sit, v petem 
nadstropju pa glave pnev
matike s filtri, ventilatorji 
in zračni zaporni elementi 
— cikloneti. Tu sta še dve 
veliki rešeti za čiščenje žita 
(redlerja), transportni polž, 
glave elevatorjev in filtrne 
naprave za zračenje celic.

Čistilnica — ta ima na
slednje naprave: v pritličju 
sta dve pralnici za žito, po
dnožja elevatorjev, trans
portne naprave iz celic v 
transportne elemente, pro- 
centni mešalci in transport
ni polži. V prvem nadstrop
ju so čistilni stroji, in sicer 
znamke Evreka, dve pa ve
trni kaskadi, dalje podnož
je kondicionerja. V tem in

Konec na 7. strani
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Dosežen je bil 
velik uspeta

Nadaljevanje z 2. strani

cer kratki, desetletni dobi 
dosegel precej večje uspe
he, kot so jih sprva priča
kovali. Bolj ali manj enotni 
so si vsi tudi v tem, da se 
v kolektivu dobro počutijo, 
marsikdo pa je tudi pribil, 
da bi bilo treba med vsemi 
delavci v prihodnje precej 
bolj utrditi delovno disci
plino, zakaj le tako bo lah
ko kombinat dosegal tudi v 
nadalje takšne ali pa še 
boljše uspehe, kot jih je do
slej. Sicer pa je skratka 
najbolje, da sami prebere
te, kaj so nam posamezni
ki povedali, saj si boste pač 
tako najbolje ustvarili sli
ko njihovih mnenj.

• MICA BERTONCELJ — 
UPRAVA: opravlja delo
obračuna proizvodnje v 
okviru tehnične službe. V 
živilski stroki dela že 30 
let, pri Žitu je 18 let.

1. Vsak dober gospodar 
ima določen cilj, ko gleda v

prihodnost, pri tem pa raz
mišlja, ali mu bo uspelo ta 
cilj tudi doseči. Ce pa kas
neje pogleda nazaj, pomi
sli, kako je doba od zastav
ljenega do doseženega cilja 
hitro minila. Tako je bilo 
tudi v kombinatu: desetlet
no delo je bilo zelo plodno, 
seveda ob ugotovitvi, da so 
nekateri v to delo vložili 
veliko svojega truda, drugi 
pa precej manj. če se se
daj vsak sam vprašuje, ko
liko si je prizadeval, je 
prav, da si po svoji vesti 
na to tudi sam odgovori.

2. Začetek mojega dela 
pri žitu, v tedanji Mlinski 
industriji Domžale, ni bil 
lahek. Spričo disciplinira
nosti, ki sem je navajena, 
pa sem se v tedanji položaj 
vživela, ker sem vedela, da 
se moram. Danes čutim do 
svojega dela veselje, zaradi 
česar se tudi dobro poču
tim, sploh pa še posebej ta
krat, kadar vidim, da ima
jo moji sodelavci pri skup
nem delu enako zanimanje 
in skrb za rast in razvoj 
kombinata.

3. Sem članica delavskega 
sveta kombinata in pred
sednica sveta delovne eno
te uprava, izven podjetja 
pa ne sodelujem nikjer. Si

cer pa delo po osem ali še 
več ur na dan v podjetju 
terja mojo absolutno priza
devnost, zaradi česar si mo
ram v prostem času pač 
privoščiti nekoliko počitka. 
Tako mi ne ostaja nič časa 
za kakšno drugo dejavnost.

4. Želim, da bi kombinat 
dosegal tudi vnaprej takš
ne ali še večje uspehe. To 
pa je seveda tesno poveza
no s prizadevanjem vsake
ga člana kolektiva, tudi na 
upravi. Menim, da bi bilo 
dobro položiti na srce — 
zlasti nekaterim delavkam 
in delavcem na upravi — 
priporočilo, da bi postali 
vendarle bolj disciplinirani, 
kot so. Redno zamujanje ali 
predčasno odhajanje z de
lovnega mesta je odkrito 
spričevalo prizadevnosti 
vsakega posameznika. Ko
liko ur in denarja bi lahko 
prihranili, če tega ne bi bi
lo. Vsak na svojem delov
nem mestu naj bi delal tu
di bolj z glavo, ne pa kot

kakšen avtomat. Rezultati 
dela bodo vsekakor boljši, 
če bomo torej na upravi 
uspeli utrditi disciplino do 
takšne ravni, da bi bili lah
ko vzgled ostalim delovnim 
enotam. Zavedati se mora
mo, da je treba delati v 
prid podjetja, ki nam daje 
kruh. Le tako bomo lahko 
tudi v prihodnosti doživlja
li še nadaljnje uspehe na
šega kombinata.

• JOŽE POGLAVŠEK — 
PEKARNA ŠMARTINSKA:
v pekarni je skladiščnik 
surovin, sicer pa VK pek. 
V stroki je 37 let, pri Žitu 
pa od leta 1951.

1. Občutiti in videti je 
velik napredek, tako v 
mlinski industriji kot v 
pekarstvu. Tega s starim 
načinom dela ne bi mogli 
nikdar doseči. Zavedamo se 
tudi tega, da bi imeli tudi 
boljše dohodke, če bi bile 
razmere na tržišču drugač
ne, kot so. Morda bi bilo 
lahko bolje tudi, če bi se 
pred leti združili s pekar
no Center. S tem bi postali 
še močnejše oziroma naj
močnejše podjetje.

2. Osebno sem se ob pri
hodu v Žito zelo hitro in 
dobro vživel v okolje. Mo
ram reči, da se počutim tu

di prav dobro, le da bi mi 
bil rešen še stanovanjski 
problem, ker imam majhno 
stanovanje in sem prosil za 
zamenjavo. Upam, da mi bo 
podjetje tudi to rešilo.

3. Sem član sveta delov
ne enote in podpredsednik 
sindikalne podružnice, zra
ven tega še član dveh ko
misij v podjetju. Zaradi bo
lehnosti pa se izven podje
tja ne udejstvujem.

4. Na nadaljnji razvoj 
kombinata gledam z opti
mizmom. Zlasti, ker se je 
uveljavila zelo dobra kva
liteta nekaterih proizvodov 
naše pekarne, posebno že
melj in peciva, s čemer bo
mo lahko tolkli konkuren
co. Prav tako mi daje upa
nje novi mlin, ki bo lahko 
proizvajal kvalitetnejše 
blago, ko bo dokončno vte- 
čen. Tedaj se nam ne bo 
treba bati konkurence. Se
veda pa bomo morali vsi 
še bolj pomisliti na delo, 
saj danes delavci mnogo
krat postavljajo na prvo 
mesto osebne dohodke, ne 
glede na težino in kvalite
to dela. Večkrat bi morali 
narediti tudi kakšne nad
ure, pa jih nekateri delav
ci neradi opravljajo. Jaz 
gledam na vse to takole: 
kombinat je naš grunt, ki 
ga moramo dobro obdelati, 
da bomo dobili čim boljše 
sadove, saj bomo imeli od 
tega korist prav vsi. Zaradi 
tega bo potrebno, da bo 
vsak na svojem delovnem 
mestu dosledno opravil vse 
tisto, kar mora narediti. 
Torej bo treba okrepiti de
lovno disciplino, s čemer 
bomo največ doprinesli k 
nadaljnjemu razvoju in h 
krepitvi našega kombinata.

• JAKOB ZEMLJIC — 
PEKARNA ŠMARTINSKA:
VK pek in vodja ekspedita 
pekarne. V stroki dela že 
od leta 1937, pri Žitu pa je 
od leta 1951.

1. Po mojem mnenju je 
bil v 10 letih dosežen velik 
uspeh, ker se je uresničil 
zastavljeni načrt. To pa je 
pomemben uspeh tudi za 
nas, ki delamo v kombina
tu. To čutim ob 10-letnem 
jubileju našega kombinata 
Žito.

2. Pred prihodom v Žito 
sem v Šiški opravljal ena
ko delo in mi ga ni bilo tu
kaj težko nadaljevati. Se
veda pa je tempo distribu
cije sedaj precej večji, ker 
gre v prodajo več izdelkov. 
Delo je precej živčno in ni 
tako lahko, kot bi si kdo 
predstavljal. Sploh, ker so 
pri našem delu na dnev
nem redu noči. Tudi plače 
bi lahko bile boljše. Sicer 
pa so odnosi zadovoljivi.

3. Sem član sveta delov
ne enote, razen tega odbor
nik ZB na terenu. Preveč 
pa se ne morem udejstvo
vati, ker moram začeti z 
delom vsako noč najkasne
je ob 2. uri, nekaj časa pa 
moram prihraniti za poči
tek.

4. Naš cilj v prihodnje 
naj bi bil predvsem kvali
teta izdelkov, v čemer ima
jo prednost sedaj žemlje in 
pecivo. Treba bo tudi čim
bolj osvajati trg, da bi lah
ko tudi čim več izdelkov

prodali. Manjka nam več 
kvalificirane delovne sile, 
delavci bi morali posvečati 
več pozornosti kvaliteti iz
delkov, pa tudi pri trans
portu bi morali bolj paziti 
na izdelke. Jasno pa je, da 
bosta kvaliteta in hitra do
bava blaga porabnikom ve
liko pripomogla k našim 
uspehom v prihodnje.

• DRAGO LIPICER — PE- 
KATETE: sedaj je v tovar
ni komercialist. Zaposlen 
je bil od leta 1936 v trgov
ski stroki, pri Žitu pa je od 
leta 1955.

1. Čutim ponos, da se je 
podjetje v 10 letih tako ra
zvilo in postalo v tem času 
v živilski stroki prava ve
lesila v Sloveniji in dru
god.

2. Ko sem prišel k Žitu, 
sem se kar hitro in dobro 
vživel. Med sodelavci se 
počutim dobro. Zal pa imam 
premajhno stanovanje in 
sem menda edini med sta
rejšimi člani kolektiva, ki 
mi ni uspelo še dobiti več
jega življenjskega prostora.

3. Sem član delavskega 
sveta kombinata, poprej 
sem bil predsednik sveta 
delovne enote. Izven Žita 
sem tehnični vodja smučar
skega kluba Krim in aktiv
ni smučar. Želel bi, da bi 
se tudi pri Žitu zavzeli za 
rekreacijsko in športno de
javnost.

4. Kot član DSK bom še 
nadalje vlagal ves svoj 
trud in sodeloval pri vseh 
akcijah za uspeh nadalj
njega razvoja kombinata. 
Menim, da bi bilo treba 
nujno rekonstruirati tovar
no testenin, kot je to že 
zamišljeno. Takrat bomo 
lahko tudi v naši delovni 
enoti dosegali večje rezul
tate, saj ima tovarna lepe 
perspektive.

• DRAGO PERC — LJUB
LJANSKO PODROČJE: je
VK mlinar in sedaj skla
diščnik v centralnem skla
dišču. V stroki je 20 let, 
pri Žitu pa od leta 1948.

1. Iz leta v leto vidim no
ve spremembe, zlasti pa, da 
se je kombinat zelo razvil. 
Delovni pogoji so mnogo 
lažji. Včasih smo morali vse 
blago prenašati na rokah, 
sedaj je vse mehanizirano. 
Zato je odveč, če kdo se

daj tarna, da je delo težko, 
saj so se delovni pogoji bi
stveno spremenili na bolje.

2. Začetki pri Žitu so bi
li težki. Ko pa sem se de
lu privadil, ni bilo zame 
več problemov in sedaj mi 
ni žal, da sem si izbral prav 
ta poklic. Medsebojni od
nosi pri nas so v redu, tu
di v kombinatu naletim na 
podporo. Sploh pa sem ve
sel sedaj, ko so meni in še 
nekaterim mojim delovnim 
tovarišem končno le odo
brili kredit, da si bomo 
zgradili lastne domove.

3. Sem predsednik sveta 
delovne enote in član DSK, 
izven Žita pa sem bil prej 
aktiven pri Svobodi, ker 
imam za to veselje. Sedaj 
mi vzame veliko časa grad
nja doma, pa tudi v skladi
šču delamo večkrat čez uro, 
ker je sedaj najbolj nujna 
potreba.

4. S takšnim trudom in 
delom, kot ga je pokazala 
večina delavcev dosedaj, in 
ob smotrnem nadaljnjem 
vodstvu podjetja upam, da 
bo mogoče tudi v prihod
nje dosegati solidne uspe
he. Tako pa bo kombinat 
postal še močnejši v boju 
za osvajanje tržišča ter v 
konkurenčnem dvoboju z 
ostalimi sorodnimi podjetji.

9 STANISLAV ŠORN — 
DOMŽALE: VK mlinar, ob- 
ratovodja mlina na Viru. V 
stroki 41 let, pri Žitu pa je 
že od leta 1948.

1. V zadnjih desetih letih 
se je mnogo izboljšalo, ta
ko glede mehanizacije, gle
de pogojev dela in delov
nega časa, ki je sedaj bo
lje urejen. Včasih smo de
lali en teden po 12 ur po
dnevi, en teden pa 12 ur 
ponoči, pa tudi trpljenja je 
bilo več. Zares smo v kom
binatu zelo napredovali.

2. Ko smo prišli iz Mlin
ske industrije Domžale v 
okrilje Žita, smo gledali na 
prihodnost nekako s stra
hom. Ko pa smo se vpelja
li in se drug drugega nava
dili, smo pa videli, da je to 
res podjetje, ki lahko ne
kaj doseže. Ko danes gle
damo nazaj na preteklo 
dobo, smo prijetno prese
nečeni in seveda zadovolj
ni, ker se je zastavljeni 
program v celoti uresničil, 
čeprav smo vanj sprva 
dvomili.

3. Že poprej sem delal 
dolgo v DSK, nato nekaj 
časa ne, v novi mandatni 
dobi pa sem spet član DSK- 
Kot obratovodja pa sodelu
jem vselej na sejah sveta 
delovne enote. Na doma
čem terenu ne sodelujem, 
saj je mnogo dela na de
lovnem mestu, sploh sedaj, 
ko sprejemamo nove po
šiljke žita.

4. V samoupravnih orga
nih nameravam še naprej 
sodelovati. Sicer pa moje 
delo v stroki zahteva mojo 
polno zavzetost in me hkra
ti tudi veseli, ker je kom
binat doslej vse dosegel, kar 
je bilo v programu. Želih1 
pa, da bi oba mlina, na Vi
ru in v Homcu, tako rekon
struirali, kot je to s pro
gramom predvideno. Tako

Konec na 7. strani



Poglejmo v osrčje mlina
Nadaljevanje s 5. strani

naslednjem nadstropju so 
še celice za žito. V drugem 
nadstropju sta dva ščetkal- 
na stroja in dva kondicio- 
nerja, v tretjem nadstropju 
Pa spet dva ščetkalna stroja 
ter celice za moko, ki so tu
di v četrtem nadstropju. V 
četrtem nadstropju je pri
prava za čiščenje žita (aspi- 
rator) ter podnožje ciklone- 
tov z zračnimi zaporami. V 
Petem nadstropju pa so 4 
ventilatorji, 2 avtomatični 
tehtnici za žito, 2 vlažilna 
aparata, transportne napra
ve, pogonska gred z motor
ji, veliko rešeto za čiščenje 
žita (redler), posoda za iz
ravnavo tlaka in transport
ni polži.

Vse naprave so izdelala 
podjetja Ventilator iz Za
greba, Mlinostroj iz Domžal, 
DIK Djurdjenovac ter pod
jetje iz Slavonske Požege.

delovanje naprav
Mlin je pneumatičen in 

ima zmogljivost obratova
nja 120 ton na 24 ur. Spre
jem surovine poteka iz žit
nega silosa v mlinski silos, 
ki sta povezana s poševno 
cevjo, ki ima naklon 28°. 
Mlinski silos ima zmoglji
vost 720 ton na 7 dni v 12 
celicah po 60 ton, zmoglji
vost polnjenja pa je 60 ton 
na uro.

Čiščenje surovin poteka v 
klasični čistilnici, novost je 
kondicioner za toplo pripra
vo pšenice, s čimer je moč 
doseči povečanje odstotka 
izmeljave ter poboljšan j e

pecilnosti moke. Zmoglji
vost je 6 ton na uro, stroji 
pa imajo zmogljivost 3 do 
4 ton na uro. Zato poteka 
čiščenje v dveh fazah:

v prvi fazi gre za črno či
ščenje: zrnje gre najprej 
skozi napravo za čiščenje 
žita, nato ga vejajo na ve- 
jalniški bateriji, izdvojijo 
lom na spiralnih vajalnikih 
in končno zrnje očistijo na 
Eureki;

v drugi fazi gre za belo 
čiščenje: zrnje najprej kom
binirano perejo in nato s 
tehtanjem določajo njegovo 
kakovost. Za tem sledi vla
ženje, odležavanje, ščetka- 
nje, prevetritev, vlaženje 
luskin, nakar gre zrnje v 
mletje.

Mletje žita se začne po
tem, ko pride iz čistilnice. 
Najprej žito drobijo v petih 
dvojnih prehodih, za tem 
meljejo okrajke v treh pre
hodih, drobijo zdrob v treh 
prehodih in meljejo, vse na 
valjčnih stolih. Temu sledi 
sejanje na planskih sitih, či
ščenje zdroba na strojih za 
čiščenje zdroba, čiščenje

Nadaljevanje s 6. strani

pa bomo lahko vsi pripo
mogli k nadaljnji krepitvi 
gospodarske moči in k do
bremu obstoju kombinata.

otrobov na otresalcih in 
končno raztresanje polpro
izvodov po pneumatičnih 
oddeljevalcih.

Vsemu temu sledi meša
nje, ki poteka po klasičnem 
načinu v 12 celicah, iz me- 
šalnice pa se oddaja moka 
v embaliranje v centralno 
skladišče.

Transportiran j e moke s 
pomočjo fluidnih transport
nih naprav poteka prek av
tomatičnih tehtnic v tovar
no testenin in v pekarno. S 
to napravo je mogoče trans
portirati celodnevno proiz
vodnjo v eni izmeni.

Moka bo ležala v celicah 
mlina v količini 840 ton, 
medtem ko bodo svežo mo
ko lahko takoj uporabljali 
v tovarni testenin.

Posebnost novega mlina 
je registracija količin suro
vine in proizvodov s po
močjo avtomatičnih tehtnic. 
Velika prostornina celic za 
skladiščenje in ležanje pše
nice omogoča pravilno pri
pravo in mešanje surovine, 
kar je pogoj za normalno 
delo v mlinu.

• BOJAN GALIEN — 
DOMŽALE: višji komer
cialni referent delovne eno
te Domžale. Leta 1948 se je 
zaposlil v tedanjem trgov-

Dosežen Je bil 
velik uspeta

SLOVESNO IN DELOVNO VZDUŠJE
Nadaljevanje $ 3. strani

Pa s cilindri, ki imajo kratko 
življenjsko dobo.

Po vsem tem je bil ob po
ročilu DSK podan predlog, 
naj bi za zdaj kupili pred
vsem dolgo linijo tovarne 
Braibanti, ki pogojem dela v 
Pekatetah najbolj ustreza. Po
godbo pa naj bi kombinat 
Podpisal šele, ko bodo dose
ženi končni pogoji. Odločitev

o kratki liniji naj bi sprejel 
DSK kasneje.

Člani DSK so se s predlo
gom strinjali.

V nadaljevanju seje so člani 
DSK razpravljali še o delu ko
misije za osebne dohodke, o 
nekaterih stanovanjskih vpra
šanjih ter o odpovedi pogod
be s stanovanjskim podjetjem 
Bežigrad-Moste in o sklenitvi 
pogodbe s stanovanjskim po
djetjem Dom v Ljubljani.

Takšen je bil torej potek 
slavnostne seje delavskega 
sveta kombinata ob zadnjih 
slovesnih dogodkih, pač slo
vesen in hkrati še deloven, 
kajti ob sedanjih doseženih 
uspehih je treba že razmišlja
ti o delu v prihodnje, o no
vih nalogah, ki jih bo moral 
opraviti delavski svet kombi
nata, seveda ob sodelovanju 
celotnega kolektiva.

T. B.

Po končanem obisku na seji DSK so imeli gostje iz CSSR krajši razgovor

skem podjetju Zitofond v 
Ljubljani. Preden je bil od
rejen za tajnika Zveze mli
nov LRS, je bil na delov
nem mestu delegata Žito- 
fonda za Ljubljana mesto 
in okolico. Po reorganizaci
ji Zveze mlinov leta 1952 
se je zaposlil v Mlinski in
dustriji v Domžalah. Ob 
združitvi leta 1958 je delal 
kot referent prodaje.

1. Mnenja sem, da jih je 
zelo malo, če ni to edin
stven primer pri nas, da bi 
neka panoga industrije do
segla v tako kratkem ob
dobju tako velik razmah, 
da ne govorim o napredo
vanju v tehnologiji proiz
vodnje, kakor tudi v sami 
organizaciji dela.

2. V podjetju se počutim 
dobro, saj delam v kolekti
vu, ki je enoten in tovari
ški, za kar so dokaz dose
danji uspehi, kakor tudi 
vsakodnevni odnosi pri de
lu.

3. Pred kratkim mi je po
tekla mandatna doba v 
DSK in SDE. Sem pa taj
nik sindikalne podružnice 
DE Domžale, sodelujem tu
di v nekaterih komisijah 
pri SDE.

4. Vem, da nas čakajo v 
prihodnosti še večje in tež
je naloge, vem pa tudi, da 
jih bomo lahko premago
vali le, če bo povezanost 
med upravo kombinata in 
delovnimi enotami čim tes
nejša.

Naj pripomnim še to, da 
želim, da bi se pomagalo 
tudi mlinskim obratom, ki 
niso predvideni za ukini
tev, pri izboljšanju tehno
loškega razvoja proizvod
nje ter pri vsaj delni mo
dernizaciji istih.

• JOŽE GAŠPERŠIČ — PE
KARNA KRANJ: direktor 
delovne enote. V živilski 
stroki je že od leta 1936. Iz 
trgovske stroke je prešel 
leta 1948 v mlinsko in po
stal upravnik mlina na 
Bregu pri Kranju, od tam 
je pa odšel lani novembra 
v pekarno Kranj.

1. Kot član kolektiva Ži
ta, od ustanovitve dalje, ču
tim izredno zadovoljstvo ob 
pogledu na uspehe, ki jih 
je podjetje doseglo v de
setletnem razvoju, od skro
mnih začetkov z zastareli
mi obrati pa do danes z 
modernimi tovarnami, z 
novo tehnologijo in z iz
boljšanimi pogoji za delo.

2. Po prihodu k Žitu sem 
se v novo okolje dobro vži
vel. Na prejšnjem delov
nem mestu v mlinu Breg 
sem živel in delal sicer bolj 
umirjeno, z manjšo odgo
vornostjo, medtem ko so 
pogoji dela in odgovornost 
na sedanjem delovnem me
stu v pekarni bistveno dru
gačni. Kljub temu pa se po
čutim dobro.

3. Sem član delavskega 
sveta kombinata, sicer pa 
mi čas ne dopušča, da bi se 
udejstvoval še v drugih or
ganizacijah.

4. Predvsem s pomočjo 
samoupravnih organov in 
strokovnih služb v kombi
natu naj bi usposobili na
šo pekarno tako, da bo spo
sobna izdelati takšne pro
izvode, s katerimi bodo po
rabniki zadovoljni, na dru
gi strani pa naj bi z bolj
šo organizacijo dela, s pra
vilno delitvijo stroškov in 
z večjo odgovornostjo vseh 
proizvajalcev dosegli, da bo 
naša delovna enota poslo
vala rentabilno.

To pot smo objavili' pogovore le z delom najstarejših 
delavcev kombinata Žito, ker odgovorov preostalih delav
cev pred zaključkom še nismo prejeli. Prihodnjič sledijo 
ostali.

Nekaj dni po uradnem 
odprtju novega mlina in 
drugega dela silosa, 3. juli
ja, so namenili svoj obisk 
kombinatu Žito ugledni 
predstavniki sindikalne or
ganizacije, predsednik Re
publiškega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije Tone Kro
pušek, predsednik komisije 
za samoupravljanje pri RS 
ZSS Mitja Švab in pred
sednik Mestnega sindikal
nega sveta Ljubljane Rudi 
Bregar z namenom, da bi 
si ogledali obrate delovnih 
enot, ki imajo svoj sedež na 
Šmartinski cesti.

Goste so sprejeli pred
stavniki ter sindikalne or
ganizacije kombinata in jih 
nato povedli najprej v pe
karno ter v novi mlin in 
silos, nato v centralno skla
dišče in v Pekatete, končno 
pa so si ogledali še labora
torij. Gostje so izrazili svo
je presenečenje nad tolikš
nim kompleksom obratov, 
združenih na takšni pro
stornini ter nad njihovim 
tako povezanim delova
njem. Zanimala jih je mar
sikatera tehnična poseb
nost, posebej pa še najmo
dernejše naprave v mlinu

in silosu. Skratka, vse ob
rate so si ogledali' zelo po
drobno in z velikim zani
manjem ter ob tem pozor
no sledili razlagi domačih 
strokovnjakov.

Po ogledu proizvodnje so 
se podali v upravo, kjer so 
imeli razgovore o tem, ka
ko se je razvil kombinat v 
tako močno delovno in go
spodarsko organizacijo, i'n- 
teresirali so se za kadrov
sko politiko, za ureditev 
samoupravnega sistema in 
za vlogo sindikata v kom
binatu. Ko jim je bilo ob
razloženo dosedanje delo 
vseh organov podjetja pri 
graditvi kombinata, so bili 
ugodno presenečeni nad 
dosedanjimi uspehi. Prav 
tako so pokazali veliko za
nimanje za nadaljnjo per
spektivo in razvoj kombi
nata, zanimale so jih pa se
veda tudi oblike poslovno 
tehničnega sodelovanja z 
drugimi podjetji in integra
cije.

Po nekajurnem obisku so 
se poslovili z željo, da bi 
vodstvo in samoupravni or
gani še naprej uspešno vo
dili podjetje v nov razvoj 
in napredek.
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RAZVOJ ŽIVILSKEGA KOMBINATA »ŽITO« LJUB
LJANA OD LETA 1958 DO 1968 — UPORNO DELO VSEH 
JE RODILO SADOVE — KOMBINAT JE MED VODIL
NIMI PODJETJI ŽIVILSKE STROKE V JUGOSLAVIJI

Letos ob koncu junija smo praznovali 10. obletnico usta
novitve Živilskega kombinata ŽITO. Čeprav je to na prvi 
pogled kratka doba za razvoj nekega podjetja, lahko ugo
tovimo, da je v svojem 10-letnem obdobju kombinat do
segel izredne uspehe in razvoj, kateremu je težko najti 
primerjavo.

Leta 1958 je bil kombinat ustanovljen iz majhnih pod
ročnih enot, in sicer iz trgovskega podjetja ŽITO Ljub
ljana, trgovskega podjetja MOKA Ljubljana, mlinske in
dustrije Ljubljana, mlinske industrije Domžale, mlinskega 
podjetja Lesce, trgovskega podjetja KLASJE Kranj in 
tovarne testenin PEKATETE Ljubljana.

Že ob ustanovitvi novega 
podjetja je bilo moč ugoto
viti, da so obrati majhni, 
tehnično zastareli, z neso
dobno tehnologijo. Da bi za
gotovili na področju Ljub
ljane in njene okolice ne
moteno in kvalitetno pre
skrbo z žitaricami in mlev- 
skimi izdelki, je DS kombi
nata že v letu 1958 sprejel 
dolgoročni program gradi
tve Živilskega kombinata 
ŽITO za Ljubljano in oko
lico ob istočasni ureditvi 
skladiščne službe tudi v 
ostalih območjih naše repu
blike.

Kmalu pa je postalo jas
no, da je potrebno progra
mu osredotočenja mlinske 
proizvodnje v modernih ve
likih mlinskih in skladišč
nih obratih dodati tudi na
daljnje razvojne stopnje 
predelave, predvsem pekar
stvo in testeninarstvo, ki 
uporabljata proizvode mlin
ske industrije. V novejšem 
času pa se je temu progra
mu še dodal program re
konstrukcije pekarstva na 
širšem območju Slovenije, 
ki naj bi zagotovil višjo 
stopnjo izdelave dokončnih 
proizvodov in oskrbe po
rabnikov s kvalitetetnimi 
artikli.

Po ustanovitvi podjetja 
1958. leta so se integracijska 
gibanja pospešeno razvijala 
naprej. H kombinatu so se 
do leta 1965 priključile še 
Pekarna Šiška, Združene 
pekarne Moste in Pekarna 
Ajdovščina, vse v Ljublja
ni. Vsako od teh priključe
nih podjetij je imelo več 
majhnih pekarn, katere smo 
z dograditvijo pekarne na 
Šmartinski cesti vse postop
no ukinili, razen obrata pe
karne v Samovi ulici.

Po uvedbi reforme so se 
integracije nadaljevale še 
bolj pospešeno. H kombina
tu so se priključile še te-le 
pekarne: Pekarna in slašči
čarna Jesenice, Pekarna 
Bled, Pekarna Radovljica, 
Pekarna Kranj, Pekarna 
Kropa, Pekarna in slašči
čarna Kočevje, Pekarna 
Trebnje, Pekarna Novo me
sto in Pekarna Metlika.

Integracije in poslovno 
tehnično sodelovanje se ra
zvijajo še naprej, kar je v 
današnjih zaostrenih pogo
jih gospodarjenja tudi nuj
no.

Z združevanjem sredstev 
naštetih podjetij je prišlo 
do integracije finančnih 
sredstev, do možnosti obli
kovanja strokovnih služb in 
do načrtovanja razvoja.

Ob izvajanju sprejetega 
programa je kombinat pre
raščal iz polobrtne proiz
vodnje v industrijsko de
javnost, tako na področju 
mlinarstva in testeninar- 
stva, kakor tudi pekarstva.

Razvijamo predvsem os
novne tri dejavnosti, ki se 
notranje vse močneje delijo 
in reorganizirajo. To so mli
narstvo, testeninarstvo in 
pekarstvo s konditorstvom. 
Danes proizvaja kombinat 
50 °/o mlevskih, 30 °/o pekar
skih izdelkov in 30 % slo
venske proizvodnje teste
nin. To pomeni, da pred
stavlja v Sloveniji najmoč
nejši mlinsko predelovalni 
kombinat.

Število zaposlenih se je 
povečalo od 330 ljudi v letu 
1958 na 920 v letu 1968.

V nadaljevanju želimo 
prikazati razvoj posameznih 
dejavnosti v kombinatu v 
obdobju od leta 1958 do le
ta 1968:

MLINARSTVO

Leta 1958 se je v podje
tju ŽITO združilo skupno 
14 mlinskih obratov s skup
no zmogljivostjo predelave 
174 ton v 24 urah. V teh 
obratih je bilo moč prede
lati od 3,2 tone do 32 ton 
žitaric dnevno, kar seveda 
kaže na različnost tehnično 
tehnološke sposobnosti po
sameznih obratov, kot se
veda tudi njihovih možno
sti za doseganje boljših ali 
slabših poslovnih rezulta
tov.

V letu 1961 se je vključila 
v našo mlinsko industrijo 
tudi luščilnica za predelavo 
ječmena in izdelavo ovse
nih kosmičev. Do 85 %> teh 
zmogljivosti je mlelo le pše

nico, ostalih 15 %> je prede
lovalo ostale žitarice kot 
koruzo, oves, ječmen, ajdo 
itd. Zato je bilo popolnoma 
jasno, da je potrebno pre
delavo osnovne žitarice, to 
je pšenice, čimbolj poceniti 
in združiti v treh ali štirih 
večjih obratih, ob istočasni 
ureditvi ustreznih silosnih 
zmogljivosti. V obdobju od 
1958 do 1968 smo to zdru
žitev tudi izvedli s tem, da 
smo zgradili moderen in
dustrijski mlin v Ljubljani 
z zmogljivostjo 120 ton v 
24 urah. Od skupno 11 ob
ratov za predelavo pšenice

predelovati žitaric, če ne bi 
imela na voljo ustreznih si
losnih zmogljivosti. Ob for
miranju podjetja leta 1958 
je imel vsak mlin le manj
ši prostor za skladiščenje 
pšenice, ki je zadostoval 
kvečjemu za 1 do 2 meseca. 
Ker pa je mlinska industri
ja vezana na sunkovite do
bave ob žitni letini, smo 
morali v obdobju od 1958 
do 1968 zgraditi silosne 
zmogljivosti za 3165 vago
nov ter nam danes skladi
ščenje žitaric ne pomeni več 
perečega problema kot leta 
1958, ko smo imeli silosov

Predsednik RS ZSS tov. Kropušek, predsednik Mestnega sindikalnega sveta 
tov. Bregar in gl. direktor Puterle ob ogledu obratov

bodo v drugi polovici letos- 
njega leta obratovali le štir
je, od teh eden nov ter trije 
največji stari obrati, ki so 
bili v tem obdobju tudi re
konstruirani. Vsi ostali so 
ali pa bodo letos ukinjeni.

Predelava koruze je bila 
prav tako razdrobljena na 
dveh področjih. Letos kon
čujemo rekonstrukcijo mli
na v Logatcu, ki bo pre
vzel izključno meljavo ko
ruze za potrebe našega 
oskrbnega področja.

Da bi čimbolj izpopolnili 
in povečali predelavo ječ
mena in proizvodnjo ovse
nih kosmičev, smo rekon
struirali obrat Bistra ter 
opustili obrat v Ljubljani 
zaradi neprimerne lokacije.

Istočasno z razvojem 
mlinske industrije je bilo 
potrebno zgraditi tudi 
ustrezne skladiščne in si
losne zmogljivosti.

V obdobju od 1958 do 
1968 so bila zgrajena nova 
skladišča v Lescah, Novem 
mestu in Ljubljani. Prav 
tako razpolagamo s skladi
šči v Kranju, Vrhniki, Dom
žalah in Trbovljah. Razvita 
skladiščna mreža nam omo
goča, da porabnike postre
žemo hitro in kvalitetno.

Mlinska industrija pa tu
di ne bi mogla kvalitetno

le za 400 vagonov. Največji 
silos je zgrajen ob novem 
mlinu v Ljubljani in znaša 
2500 vagonov ter bo omogo
čil kvalitetno pripravo su
rovine za novi, kot za osta
le mline.

TESTENINARSTVO

Tudi v proizvodnji teste
nin je kombinat prešel do
ločeno razvojno pot, podob
no kot v mlinarstvu. Leta 
1959 se je h Kombinatu pri
ključilo podjetje PEKATE
TE z obratom v Kotnikovi 
ulici in na Tržaški cesti. 
Njuna skupna zmogljivost 
je znašala dnevno v 24 urah 
5,5 ton. Vsa proizvodnja je 
bila še na zelo primitivni 
ravni, le delno mehanizira
na ter je zaposlovala ogro
mno delovne sile z nizko 
produktivnostjo. Jasno je 
bilo, da ta obrata za nas ne 
pomenita perspektive.

V letu 1962 je začela ob
ratovati nova, avtomatska 
tovarna testenin na Šmar
tinski cesti z dnevno zmog
ljivostjo 13—14 ton. Tovar
na obratuje že sedmo leto 
ter kljub zelo izrabljenim 
napravam (3 izmensko de
lo) oskrbuje tržišče z naj
kvalitetnejšimi testeninami. 
V tem obdobju smo na treh

proizvodnih linijah proiz
vedli nad 20.000 ton teste
nin. Ker je tovrstno proiz
vodnjo težko osvojiti, gre 
velik del zasluge za kvali
teto predvsem delavcem, ki 
si pridobiti izkušnje. Danes 
so znali uporabiti opremo in 
nam tak način proizvodnje 
ne ustreza več, ker želimo 
zaradi zaostrenega položaja 
še naprej zniževati proiz
vodne stroške. Proizvodnjo 
nameravamo čimbolj avto
matizirati, kar je seveda ob 
današnjem razvoju testeni- 
narstva že mogoče. Prav ta
ko bomo povečali tudi zmo
gljivost, spremenili smo tu
di oskrbo z moko, ki pote
ka sedaj direktno prek pne
vmatskih vodov iz mlina v 
neposredni bližini. Kljub 
zelo zaostrenemu položaju 
na trgu smo prepričani, da 
je ta proizvodnja izredno 
perspektivna in da bo v bo
doče dajala boljše poslovne 
rezultate.

PEKARSTVO

Najbolj dinamičen razvoj 
je kombinat doživel pred
vsem v pekarstvu glede na 
to, da smo z razvijanjem 
pekarske dejavnosti pričeli 
šele v letu 1962. Proizvod
nja pekarstva se je povzpe
la od 7241 ton v letu 1963 
na 26.000 ton v letu 1968. 
Danes pokrivamo že 30 °/o 
tržnih potreb po kruhu in 
pecivu. Tak vzpon proizvo
dnje ni le posledica dogra
ditve novih kapacitet, tem
več tudi priključitve posa
meznih pekarn na našem 
območju. Leta 1963 je bilo 
v Ljubljani 10 pekarn, ki so 
delale v okviru kombinata 
ŽITO. Z dograditvijo mo
derne pekarne na Šmartin
ski cesti 1964. leta, smo jih 
9 ukinili, ostala je le ena v 
Samovi ulici. Nova najpo- 
polneje mehanizirana pe
karna na Šmartinski cesti 
in pekarna v Samovi ulici 
oskrbujeta danes celotno 
ljubljansko območje s kru
hom in pecivom, skupno s 
pekarno Center. Kvaliteta 
kruha in peciva se je z 
osredotočenjem proizvodnje 
vsekakor izboljšala, olajša
ni so bili pogoji dela pekov, 
izvedena je bila učinkovita 
organizacija dela, uveden 
industrijski način dela ter 
povečan asortiment. Danes 
je industrijska pekarna na 
Šmartinski cesti po produk
tivnosti ena najmočnejših, 
preračunano v fizičnih ka
zalcih na zaposlenega.

V začetku leta 1966 so se 
priključile h kombinatu na 
Gorenjskem področju pe
karne Bled, Jesenice, Ra
dovljica in Kropa, ki so bi
le zastarele, brez potrebnih 
strojev in naprav. Oskrba 
področja zgornje Gorenjske 
je postala problematična, 
posebno v turistični sezoni,

Nadaljevanje na 9. strani



SLIKOVNA PRILOGA

ODPRTJE MLINA

Plapolajoče zastave naznanjajo praznik Žita

Delavec pri zračnih zaustavah s clklonefl

In še en pogled na pekarno, mlin in silos s severa

Delo pri strojih zahteva pozornost

Tudi vmesni remonti strojev 
so potrebni (desno)

Fluidne transportne napra
ve, ki so bile montirane 
kot prve v Jugoslaviji (levo)



SLIKOVNA PRILOGA

Obselna in mogočna so zdaj poslopja kombinata

Predsednik MS Ljubljana ini. Koiak govori ob odprtju mlina

Povabljeni gostje prihajajo na slavnostni prostor

Gostje si ogledujejo mlin. V ospredju tov. Simoneti [levo In Krese (desno)

FOTOGRAFIJE:
TONE BANČIČ 
SLAVA GOZDNIKAR

Takole smo iz ptičje perspektive ujeli v objektiv godbo LM

Udeleženci slovesnosti so pozorno poslužali govornike



SLIKOVNA PRILOGA

PROSLAVE V KOLEKTIVIH

Kar zanimiv je bil pogled na zbrane v Pekaletah

Predsednik svela DE Gorenjska govori

Glavni direktor sprejema na Vrhniki darilo

Predsednik obilne Vrhnika Je tudi govoril Tehniiki direktor Jerman pozdravlja delavce Gorenjske



SLIKOVNA PRILOGA

Nagrajeni delavci in delavke v DE Gorenjska

Kolektiv pekarne v Samovi ulici Predaja nagrad v Pekafetah

Delavci DE Notranjska pred objektivom

Tudi delavci pekarne na šmartinski cesti so želeli sliko

Inž. Didek igra na violino

Glavni direktor govori v pekarni šmartinska

Vneti balinarji DE Ljubljansko področje

Takole okusno so bila zložena darila
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DESET LET DELA IN USPEHOV
Nadaljevanje z 8. strani

ko je začelo kruha in peci
va primanjkovati. Zato je v 
jeseni 1966 začela redno ob
ratovati nova pekarna v 
Lescah, ki predstavlja da
nes najmodernejši obrat za 
proizvodnjo kruha in peci
va v Jugoslaviji. Z njo je 
tudi odpadel problem oskr
be, kvalitete, količin in 
asortimenta. Pogoji dela so 
boljši, proizvodnost večja, 
stroji moderni, postopki 
kvalitetnejši. Oskrba je raz
širjena tudi na območja, ki 
prej niso bila oskrbovana, v 
turistični sezoni pa ni več 
problemov z oskrbo.

V letu 1967 in 1968 so se 
h kombinatu priključile še 
pekarne Kranj, Kočevje, 
Trebnje, Novo mesto in Me
tlika. Vse te pekarne so po
trebne temeljitih rekonstru
kcij. Kombinat si je v krat
kem času pridobil v pekar
stvu ogromne izkušnje in je 
eden redkih, ki zaposluje v 
pekarnah tudi tehnologe.

Mi smo v tem kratkem 
obdobju od leta 1962 iz leta 
v leto bolj spoznavali po
membnost te dejavnosti in 
ji posebno po reformi dali 
potreben poudarek.

V pekarstvu načrtujemo 
za naprej še precej pospe
šen razvoj, posebno v pod
ročjih, kjer do sedaj nismo 
imeli razvitih poslovnih sti
kov. Strokovne službe že 
dokaj obvladajo tehnologi
jo pekarske proizvodnje, 
prav tako pa tudi tehnične 
dosežke in so v veliko po
moč kolektivom, ki iščejo 
z nami poslovno tehnično 
sodelovanje.

V ostalih dejavnostih, kot 
so trgovine, interni trans
port, interne usluge (delav
nice, pralnice) se je kombi
nat prilagajal potrebam 
proizvodnje. Med drugim je 
potrebno poudariti, da smo 
trgovino omejiil na najnuj
nejšo mero, le kot predstav
niško (10 %> prodaje), med
tem ko smo bolj temeljito 
navezali stike z velikimi tr
govskimi podjetji. Opaziti 
je, da je trgovina vse bolj 
zahtevna tako glede kvali
tete kot tudi cen, seveda pa 
tudi sami kupci.

INVESTICIJE

Razvoj vseh treh navede
nih osnovnih dejavnosti je 
terjal ogromna sredstva. V 
obdobju 1958—1968 je kom
binat vložil v nove zgradbe, 
opremo in rekonstrukcije 
precej milijard S din. Pri 
gradnji vseh objektov so 
nastajale težave predvsem v 
tem, ker kombinat ni imel 
na voljo dovolj strokovnih 
kadrov, ki bi obvladali no
ve tehnološke postopke, kot 
tudi znali delati z novo 
opremo. Čeprav pod težki
mi pogoji, smo vendarle iz
vedli vse zadane naloge v 
letu 1958. Največji delež pri 
tem je nosil kombinat sam. 
Vendar so nam velik del 
Prepotrebnih sredstev dale 
na razpolago Kreditna ban
ka in hranilnica Ljubljana, 
Zvezna direkcija za prehra

no Beograd, Splošna gospo
darska banka SRS, kot tu
di lokalne banke (Gorenj
ska kreditna banka).

Istočasno je kombinat 
vlagal precejšnja sredstva 
tudi v družbeni standard 
zaposlenih. V Dramlju je bil

kupljen in rekonstruiran 
počitniški dom, prav tako 
je bil zgrajen dom na Po
kljuki. S cenenim letova
nje momogočamo našim 
proizvajalcem, da v čim 
večji meri s svojimi druži
nami res prebijejo letni do
pust ob morju ali v plani
nah. Vsi zaposleni prav ta
ko prejemajo dotacijo za le
tovanje, kar jim še dodatno 
olajšuje pokritje stroškov 
letovanja.

Vzporedno z razvojem in 
širjenjem kombinata smo 
prav tako reševali pereč 
stanovanjski problem. Po
sebno pekovski proizvajalci 
so živeli v izredno težkih 
stanovanjskih razmerah. V 
obdobju 1958—1968 je kom
binat kupil 112 novih sta
novanj in dal posamezni
kom za gradnjo oziroma 
nakup stanovanj 98 kredi
tov na odplačilno dobo 15 
do 25 let. Skupno je bilo re
šenih do sedaj 210 družin
skih problemov.

Skupno je bilo vloženega 
v družbeni in stanovanjski 
standard v obdobju 1958— 
1968 405 milijonov S din po 
nominalni oziroma nad 700 
milijonov po revalorizirani 
vrednosti. Temeljito reševa
nje problematike družbene
ga standarda je imelo iz
redno ugoden vpliv tudi na 
povečanje produktivnosti 
kot tudi na počutje zapos
lenih. Kljub poostrenim

ukrepom gospodarjenja po 
uvedbi reforme ne zmanj
šujemo vlaganj v družbeni 
standard, ker se dobro za
vedamo, da je urejeno živ
ljenje našega proizvajalca 
osnovni pogoj za nadaljnjo 
rast produktivnosti.

kombinat zelo pomembno

KADRI IN OSEBNI 
DOHODKI

Z rastjo kombinata in 
proizvodnje je raslo tudi 
število zaposlenih. Ker so 
bile zahteve proizvodnje 
glede priznavanja tehnolo
gije in organizacije dela vse 
večje, je bilo potrebno vo
diti tudi določeno politiko 
do strokovnosti delavcev. 
Posebno v zadnjih letih je 
začel kombinat kompleksno 
reševati problem kadrov. 
Danes dela v kombinatu že 
13 ljudi z visoko strokovno 
in 8 ljudi z višjo strokovno 
izobrazbo. Na fakultetah 
štipendiramo 8 slušateljev. 
V živilski industriji je sa
mo še eno podjetje, ki ima 
ugodnejši kadrovski sestav. 
Kljub vsem dosedanjim 
naporom kadrovska struk
tura še vedno zaostaja za 
potrebami kombinata. Zato 
je tudi sprejet dolgoročni 
program izobraževanja de
lavcev, ki naj bi do leta 
1973 uredil ustrezno stro
kovnost za zasedbo vseh 
važnejših delovnih mest. 
Celotne stroške izobraževa
nja obstoječih kadrov je 
kombinat prevzel nase, za
vedajoč se pomembnosti te
ga akta za uspešnost poslo
vanja.

Danes lahko ugotovimo, 
da so samoupravni organi 
skupno s proizvajalci zrelo 
obravnavali vso kadrovsko 
problematiko in da so vse

spremembe uspešno izvede
ne v skladu z načrtnim raz
vojem.

Ne moremo pa mimo ka
drovske politike, ne da bi 
se dotaknili tudi politike 
osebnih dohodkov. Uveljav
ljanje načela delitve po de
lu je bilo vedno osnovno 
vodilo pri izdelavi pravil
nika o delitvi osebnih do
hodkov. V obdobju od 1958 
do 1968 je bilo v veljavi več 
pravilnikov (zadnji velja od 
novembra 1965), ki so se vse 
bolj izpopolnjevali. Vedno 
smo se zavedali, da načela 
delitve po delu ne moremo 
nikoli v celoti uveljaviti, 
vendar smo se mu poizku
šali čimbolj približati. Vsi 
proizvajalci kot tudi stro
kovne službe so plačani po 
učinku.

Višina osebnih dohodkov 
se je gibala vedno v po
prečju osebnih dohodkov 
živilske industrije. Za ob
dobje po reformi ugotav
ljamo, da ni prišlo do po
rasta osebnih dohodkov, ra
zen na račun povečane pro
duktivnosti pri posameznih 
dejavnostih.

ORGANIZACIJA
PODJETJA

Z osnovanjem v letu 1958 
je kombinat združil le 
mlinsko in trgovinsko de
javnost z mlevskimi izdel
ki. Organizacijska struktu
ra je bila enostavna in ni 
zahtevala posebnih strokov
nih kadrov. S pridružitvijo 
ostalih dejavnosti, kot so 
testeninarstvo in pekarstvo, 
so se začeli pojavljati pro
blemi, ki jih obstoječa ka
drovska in organizacijska 
struktura ni mogla zadovo
ljivo reševati. To so bili pro
blemi tehnologije, organiza
cije dela, izbira najboljših 
tehničnih rešitev za projek
te in podobno.

Zato je kombinat tekoče 
prilagajal interno organiza
cijo potrebam trga in pro
izvodnje. Zadnja večja re
organizacija, ki je zajela 
predvsem strokovne službe, 
je bila v letu 1967. Danes 
kombinat sestavlja 14 de
lovnih enot, in sicer: DE 
Uprava kombinata, DE lju

bljansko področje, DE Pe- 
katete, DE Pekarna Šmar- 
tinska, DE Trgovina Ljub
ljana, DE Pekarna Samova, 
DE Pekarna Kranj, DE Go
renjska, DE Pekarna Ko
čevje, DE skladišče Novo 
mesto s pekarno Trebnje, 
DE Pekarna Novo mesto, 
DE Pekarija Metlika, DE 
Notranjska in DE Domžale.

Delovne enote imajo svo
je uprave, ki vodijo in nad
zorujejo poslovanje vseh 
obratov enote. Na svojem 
območju opravljajo dostavo 
in prodajo strankam, prav 
tako pa dostavljajo svoje 
proizvode drugim enotam, 
ki jih potem prodajajo na 
svojem območju (skladišča). 
Nabava glavnih surovin je 
centralna, ker lahko pred
vsem kombinat dosega pri 
nabavah večjih količin bolj
še pogoje, prav tako pa je 
centralna nabava glavnih 
surovin cenejša (pšenica, 
koruza). Manj važne artikle, 
kot dodatke za pekarstvo in 
podobno, nabavljajo delov
ne enote same.

Zaradi potreb proizvod
nje in vse večje konkuren
ce na tržišču je vzpostav
ljen tudi oddelek za razi
skavo trga, ki dobiva vse 
važnejšo vlogo. Osvajanje 
trga zahteva temeljito po
znavanje zahtev samega tr
ga kot tudi konkurentov. 
Tudi tu raste sodelovanje z 
delovnimi enotami, ki red
no poročajo o stanju na tr
gu.

Vsaka delovna enota prav 
tako odgovarja za proiz
vodnjo, tako količinsko kot 
kvalitativno. Da si zagotovi 
normalno kontrolo svoje 
kvalitete, se redno povezu
je s tehnološko kontrolo 
oziroma laboratorijem kon- 
binata. Vprašanje kvalitete 
proizvodnje postaja v da
našnjih pogojih gospodarje
nja bistveno. Ker so vsako 
leto na vrsti redni letni re
monti kot tudi večja popra
vila, ima kombinat v okvi
ru tehnične službe organi
zirane tudi remontne de
lavnice.

V delovnih enotah se red
no pojavljajo organizacijski 
problemi, problemi norma
tivov, problemi odnosov in

Konec na 10. strani

Tovarna Fidelinka Iz Subotice je darovala kombinatu ob jubileju 
umetniško sliko izdelano iz prave slame

Pridobivanje tržišča je za
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višine osebnih dohodkov in 
ste problemov se delovne 
enote poslužujejo ekonom
sko razvojne službe kombi
nata ter skupno s to službo 
formulirajo končne predlo
ge za samoupravne organe. 
Ekonomsko razvojna služba 
seveda, poleg navedene pro
blematike, analizira celotno 
poslovanje, izdeluje letne in 
perspektivne načrte, pro
učuje razvojne možnosti po
sameznih dejavnosti in po
dobno.

Izvajanje investicij pred
stavlja tudi izredno važen 
del našega poslovanja. V ta 
namen je formirana poseb
na skupina v okviru teh
nično proizvodne službe, ki 
nadzoruje izvajanje in rea
lizacijo investicij v posa
meznih delovnih enotah ter 
jim s tem omogoči, da čim- 
prej prevzamejo proizvod
njo v lastne roke.

Iz vsega lahko zaključi
mo, da delovne enote tvo
rijo s strokovnimi službami 
nedeljivo celoto, ki lahko 
deluje le v medsebojni ko
ordinaciji in pravilni deli
tvi dela.

Ob vsem tem ne smemo 
pozabiti kadrovsko socialne, 
pravne, finančno gospodar
ske službe, kot tudi službe 
informiranja, ki v celotni 
organizaciji opravljajo iz
redno važne naloge. Finan
čno poslovanj e, kreditna po
litika, izvajanje finančnih 
delov investicijskih progra
mov, dogovori z bankami, 
obračuni dohodka, odplačila 
anuitet, kontaktiranje z dolž
niki, obračun osebnih do
hodkov, registracija vseh fi
nančno materialnih spre
memb in podobno so nalo
ge, ki so združene v finanč
no gospodarski službi skup
no za ves kombinat.

Kadrovsko socialna služ
ba ima izredno važno funk
cijo, tako pri sprejemanju 
novih strokovnih kadrov kot 
tudi pri koordinaciji izva
janja programa izobraževa
nja obstoječih kadrov.

Prekvalifikacije, preme
stitve iz enote v enoto, so
cialna skrb za obolele, uva
janje novih strokovnjakov, 
šolanje obstoječih kadrov, 
delo s štipendisti, vse to so 
tekoče naloge, s katerimi se 
ta služba srečuje. Ker ima 
tu opravka z ljudmi, so nje
ne naloge izredno težke in 
zahtevajo od ljudi, ki te na
loge opravljajo, izredno 
tankočuten in izdelan pri
stop pri reševanju te vrste 
problemov.

Reševanje sporov iz de
lovnih razmerij, pogodbe, 
registracije in vrsta drugih 
nalog so vezane na pravno 
službo, ki dela v neposred
nem kontaktu z ostalimi 
službami in delovnimi eno
tami.

Kot izredno važno, čeprav 
mlado službo našega pod
jetja je potrebno omeniti 
službo informiranja in sa
moupravljanja. Njena glav
na naloga je vzpostavljati 
stike zunaj podjetja. Izred
no važno vlogo ima pri in
tegracijskih postopkih. In 
ne nazadnje zbira in pri
pravlja gradivo za samo
upravne organe. Ob današ

nji razvitosti kombinata se 
je izkazal kot nujno potre
ben obstoj take službe, kaj
ti vloga kombinata je vse 
večja in je nujno, da so 
javnost in vsi družbeni de
javniki čimbolj spoznani z 
našim razvojem in našimi 
problemi.

SAMOUPRAVLJANJE

Specifičnost proizvodnje 
posameznih integriranih po
djetij in njihova lokacijska 
razdrobljenost je nakazala 
potrebo po posebni organi
zaciji samoupravljanja in 
vodenja. Formirajo se de
lovne enote s sveti delov
nih enot, kot najvišjim sa
moupravnim organom po
samezne delovne enote, ter 
delavski svet kot osrednji 
najvišji samoupravni organ. 
S tem je bila dana osnova 
za nadaljnji razvoj kombi
nata. Program, ki so ga 
sprejeli samoupravni orga
ni, je v obdobju desetih let 
zajel osnovno modernizaci
jo, rekonstrukcijo in kon
centracijo tistih dejavnosti 
kombinata, ki so za to eko
nomsko in tehnološko upra
vičena. To je zahtevalo mo
dernejšo organizacijo, moč
nejše strokovne službe in 
poglobljeno decentralizacijo 
samoupravnih organov.

Poglobljena decentraliza
cija samoupravnih organov 
se danes odraža v dosled
nejši razmejitvi pristojnosti 
vodenja in upravljanja v 
kombinatu, nadalje še v ra
zmejitvi med delavskim 
svetom in sveti delovnih 
enot, komisij ter upravne
ga odbora, kot določa naša 
interna zakonodaja. V teh

Prvi dan je imel kongres 
plenarno zasedanje, na ka
terem je govoril tovariš Ti
to, naslednje dneve pa je 
potekalo delo v petih komi
sijah, in sicer v komisiji za 
nadaljnjo graditev sindika
tov in statut ZSJ, v komisi
ji za družbeno ekonomski 
razvoj, samoupravljanje in 
delitev, v komisiji za de
lovne in življenjske razme
re, v komisiji za izobraže
vanje in kulturo in v komi
siji za mednarodno sodelo
vanje. Komisije so nato iz
delale trinajst resolucij, ki 
so jih predložile kongresu v 
potrditev.

samoupravnih odnosih so 
samoupravni organi nalete
li včasih tudi na določene 
težave. Z močno angažira
nostjo družbeno političnih 
organizacij v kombinatu — 
to ZK, sindikata, aktiva ZB 
— nam je večino omenje
nih težav v samoupravnih 
odnosih uspelo uskladiti in 
doseči enotnost stališč inte
resov kombinata.

Za čimbolj še informiranje 
vseh članov delovnih skup
nosti skrbi glasilo »Glasnik 
Žito«, ki izhaja enkrat me
sečno. Vsebina mesečnika je 
pestra in zajema vsa druž
bena, politična, ekonomska, 
kakor tudi splošna dogaja
nja v kombinatu. Da bi se 
delo samoupravnih organov 
odvijalo nemoteno, dajejo 
samostojne strokovne služ
be pomembnejše materiale, 
obdelane pismeno, pravoča
sno, pred zasedanji sej sa
moupravnih organov.

Velik poudarek je dan ne
posrednemu samoupravlja
nju slehernega člana delov
nih skupnosti v obliki zbo
rov delovnih ljudi. Na teh 
zborih se obravnavajo vsa 
statutarna vprašanja, inte
gracije, poslovno tehnično 
sodelovanje z drugimi pod
jetji, načrti in programi ter 
še vsa druga važnejša vpra
šanj a kombinata.

Velika angažiranost v sa
moupravnih organih kaže 
podatek, da je v delavskem 
svetu kombinata, upravnem 
odboru in svetih delovnih 
enot ter njih komisijah, 
vključenih 602 od 925 zapo
slenih. V vodstvih družbe
no političnih organizacij 
aktivno deluje že 164 čla
nov.

Ena najvažnejših zahtev 
kongresa je bila zahteva za 
skrajšanje delovnega staža 
za upokojitev od 40 na 35 
let za moške in od 35 na 30 
let za ženske. Še pred kon
cem letošnjega leta bo kon
ferenca ZSJ razpravljala o 
uresničevanju sklepov in 
zahtev VI. kogresa.

Kongres je bil zaključen 
v nedeljo 29. junija zvečer, 
poprej pa so delegati izvo
lili 107-članski svet ZSJ in 
8-članski nadzorni odbor 
sveta ZSJ. Svet ZSJ je na
to takoj po konstituiranju 
izvolil za predsednika Du
šana PETROVIČA Šaneta,

za podpredsednika pa inž. 
SKENDŽICA. Ob zaključku 
je kongres poslal maršalu 
Titu obširno pismo, v kate
rem mu zagotavlja, da ima 
v delavskem razredu in ZSJ 
neomajno pomoč in podpo
ro, da bi v praksi zmagali 
cilji, na katere je Tito opo
zoril.

V nadaljevanju objavlja
mo obširnejši prispevek tov. 
Draga Petroviča, kjer ob
ravnava glavne značilnosti 
o Vl.kongresu Zveze sindi
katov Jugoslavije:

VI. kongres Zveze sindikatov Ju
goslavije predstavlja preobrat v na
daljnjem boju za uveljavitev ciljev 
ekonomske in družbene reforme, 
za nadaljnji razvoj delavskega in 
družbenega samoupravljanja. Tisoč 
tristo delegatov, predstavnikov de
lavskega razreda vse Jugoslavije, 
je v svojem štiridnevnem delu ob
ravnavalo celotno problematiko dru
žbeno ekonomskega razvoja, po
sebno po reformi, in sprejelo dalj
nosežne sklepe, ki odražajo mišlje
nja naših delovnih ljudi in njihove 
zahteve za ureditvijo nekaterih pe
rečih ekonomskih in družbenih pro
blemov, ki so se v dosedanjem 
razvoju pojavili.

Težko je podati strnjeno vsebino 
tako važnega kongresa, poudariti 
pa je potrebno, da je bil kongres 
v času, ko so se začele pojavljati 
vse pogostejše kritike na račun re
forme, kot tudi glede sposobnosti 
našega delavskega in družbenega 
samoupravljanja. V vseh referatih in 
diskusijah je bilo jasno nakazano, 
da sedanje težave, ki se pojavljajo 
ob izvajanju gospodarske in druž
bene reforme, ni potrebno drama
tizirati, temveč pogledati dejstvom 
v oči ter se izogibati prevelikemu 
pretiravanju in pavšalnim ocenam.

Delavski razred nosi celotno bre
me reforme, istočasno se tudi za
veda, da so cilji reforme doseglji
vi in da se zanje moramo boriti. 
Taka zrelost, kot so jo izpričali de
legati kongresa, dokazuje moč in 
enotnost naših delovnih ljudi ter je 
istočasno odgovor vsem nasprotni-

Borba za nadaljnji razvoj samo
upravnih odnosov predstavlja isto
časno borbo za uveljavljanje nepo
srednih intereseov naših delovnih 
ljudi. Težave v nadaljnjem razvoju 
samoupravljanja ne ležijo v nespo
sobnosti samega organizma samo
upravljanja, temveč predvsem v de
javnikih, ki materializirajo osnovo 
samoupravljanja. Skoraj dve deset
letji razvoja samoupravljanja ka
žeta svojo družbeno vsebino v vseh 
delovnih organizacijah kot tudi na 
vseh nivojih družbenega življenja, 
kjer se vzpostavljajo takšni odnosi, 
v katerih delavski razred in delov
ni ljudje odločajo o delitvi dohod
ka, kot tudi o svojih delovnih in 
življenjskih pogojih. Samoupravlja
nje postaja neizogiben del našega 
družbenega in ekonomskega razvo
ja.

Nesmisel je v današnjih pogojih 
zanikati nadaljnji razvoj sistema sa
mouprave, ko spoznavamo, da 
predstavlja osnovo za uveljavitev 
in reševanje problemov našega de
lovnega človeka, njegovo uveljav
ljanje v našem nadaljnjem razvoju, 
kot tudi osnovo za nadaljnji raz
voj naše socialistične demokracije.

Danes, ko se povsod v svetu kaže 
težnja za čim večjim uveljavljanjem 
neposrednih proizvajalcev v proce
su reprodukcije, predstavlja naše 
samoupravljanje obliko naprednega 
reševanja tovrstne problematike in 
dokazuje humano vsebino sociali
stične družbe.

Kongres se ob analizi izvajanja 
družbene in gospodarske reforme 
prišel do naslednjih zaključkov:

— samoupravljanje se kljub te
žavam postopno toda vztrajno utr

juje, medtem ko postajajo delovni 
ljudje osnovni nosilci razvoja,

— povečana je materialna osno
va gospodarstva, kjer se postopno 
in uspešno uveljavljajo novi ele
menti gospodarjenja, kot moderna 
organizacija dela, uporaba znano
sti in moderne tehnike, perspektiv
no kadrovanje itd.,

— gospodarstvo se vse bolj vklju
čuje v mednarodno delitev dela 
v skladu s svojimi komparativnimi 
prednostmi,

— postopno se formirajo objek
tivni pogoji in kriteriji za dosega
nje dohodka, kot tudi njegovo de
litev v skladu s potrebami razširje
ne reprodukcije,

— povečal se je delež osebne 
porabe v narodnem dohodku v pri
merjavi z deficitom pred reformo, 
devizni tečaj dinarja je že od re
forme naprej zelo stabilen, če ga 
primerjamo s tistim pred reformo 
in podobno.

Ob vsem tem je jasno, da je re
forma kljub svojim težavam edina 
realna alternativa našega nadaljnje
ga razvoja, seveda ob postopnem 
treznem reševanju težav, ki se po
javljajo.

Kljub temu, da bo kmalu tri le
ta, odkar smo začeli z družbeno 
in gospodarsko reformo, se kljub 
velikim uspehom srečujemo s pro
blemi, ki terjajo intenzivno pro
učevanje in čim bolj učinkovito re
ševanje. Našteli bi naj le nekatere. 
Materialna osnova samoupravljanja 
še vedno ni v skladu z našimi 
predvidevanji, zato je tudi razvoj 
modernizacije in rekonstrukcije po
časnejši, s tem pa so tudi manjše 
možnosti za povečanje produktiv
nosti dela in vključevanje v med
narodno delitev dela. Še vedno so 
neizenačeni pogoji za doseganje 
dohodka, možnosti samoupravnega 
dogovora niso obdelane. Razvoj 
integracije še vedno zaostaja za 
potrebami gospodarstva. Mnoge te
žave se pojavljajo zaradi admini
strativnega vpliva na pogoje in re
zultate gospodarjenja, gospodarski 
sistem pa se prepočasi dograjuje 
ter s tem onemogoča še hitrejši 
razvoj sposobnim.

Glede na to, da vse težave ob 
izvajanju reforme le padajo na ne
posrednega proizvajalca, je treba 
vse te težave in slabosti čim hi
treje odpravljati in okrepiti njegov 
položaj v skladu z njegovimi re
zultati dela.

Kogres je svoje zaključke po
dal v resolucijah, ki s svojo vsebi
no nakazujejo vse zahteve delav
skega razreda ter njegovo mnenje 
o perečih problemih današnjega 
družbenega in gospodarskega živ
ljenja. Naj naštejem le nekatere 
najvažnejše:

Resolucija o nalogah sindikatov 
pri razvijanju samoupravljanja in 
izvajanju reforme

Resolucija o pogojih gospodar
jenja in delitvi dohodka

Resolucija o razvoju zdravstvene
ga varstva in socialnega zavarova-

Resolucija o zaposlenosti in za
poslovanju

Resolucija o izobraževanju
Resolucija o rekreativni dejavno

sti
Resolucija o kulturi in druge.
Med drugim je kongres s po

sebno resolucijo dal podporo boju 
vietnamskega ljudstva za svobodo.

Kot delegat kongresa sem sode
loval v komisiji za razvoj samo
upravljanja in pogojev gospodar
jenja. Ta komisija je imela na kon
gresu največ udeležencev. V krat
kem času, ki ga je imela komisija 
na razpolago, se je na odru zvr
stilo prek sto diskutantov, ostalih 
stopetdeset pa je oddalo svoje pis
mene referate predsedništvu, ker 
ni bilo na voljo dovolj časa za 
branje. Vsi ti referati so seveda 
predstavljali osnovo ožji komisiji za

Nadaljevanje na 11. strani
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razvoj samoupravljanja!

Na velik odmev je naletel, tako pri delavcih kot tu
di v vseh delovnih organizacijah, VI. kongres Zveze 
sindikatov Jugoslavije, ki je bil od 26. do 29. junija le
tos v dvorani Doma sindikatov v Beogradu.

Udeležilo se ga je 1300 delegatov iz vse Jugoslavije, 
poleg njih pa še 70 tujih delegacij iz vseh kontinentov 
sveta, razen iz Avstralije.

Posebno toplo so delegati pozdravili v svoji sredi 
predsednika republike, maršala Josipa BROZA TITA 
in z navdušenim odobravanjem potrdili misli, ki jih je 
nakazal v svojem govoru na tem kongresu.
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‘zdelavo resolucije o pogojih go
spodarjenja in delitvi dohodka. V 
sami diskusiji je bilo slišati mnogo 
bobrih predlogov in utemeljenih 
•Zahtev, vendar bo pravo vrednost 
vseh diskusij možno oceniti šele, 
ko bodo materiali zbrani in izdani 
v posebni izdaji, ki se bo nana
šala le na kongres.

Ce izhajamo iz ciljev reforme in 
smernic Zveze komunistov, se mora 
^veza sindikatov Jugoslavije v na
slednjem obdobju boriti predvsem 
za:

— večanje materialne osnove sa
moupravljanja in ustvarjanje večje
ga dohodka, kot tudi razvoj samo
upravljanja,

■— izenačevanje pogojev za do
seganje dohodka,

— zgraditev samoupravnega si
stema načrtovanja v pogojih bla
govne proizvodnje v socializmu,

*— združevanje vseh oblik druž
benega dela,

— hitrejši razvoj gospodarsko ne
razvitih področij,

*— uveljavitev politike polne za
poslenosti,

— nadaljnji porast življenjske 
ravni.

Tako v najkrajši obliki podan ak- 
eijski program pomeni za sindi
kate ogromno politično obveznost, 
kajti delavski razred upravičeno 
Pričakuje od svoje organizacije, da 
bo sprožila reševanje njihovih 
vPrašanj, zakaj za delavski razred 

to ključna vprašanja njegovega 
Nadaljnjega obstoja in razvoja.

Med drugim je kongres sprejel 
Tudi novi statut Zveze sindikatov 
Jugoslavije, kajti v gospodarskih 
Organizacijah predvideva sindikal- 
°e organizacije in ne več podruž- 
nice. Osnovne naloge sindikalnih 
organizacij v podjetjih so nasled
nje:

— da so v središču družbeno 
ekonomskih, idejnih in političnih 
gibanj sredine, v kateri delujejo,

— da stalno spremljajo stanje in 
Probleme, s katerimi se delovni 
človek srečuje v podjetju, da da- 
JeJ*o predloge organom samouprav
ljanja za sprejemanje najustreznej
ših odločitev,

~~ da se borijo proti samovolji 
'n birokratskim postopkom posa
meznikov in organov,

da ustvarjajo pogoje za na
predek samoupravljanja v podje
tju in da se neposredno angažirajo

razvoju neposrednega samouprav
ljanja,

—~ da organizirajo aktivno sode
lovanje vseh delavcev pri formira- 
nju poslovne politike podjetja ozi- 
r°ma skupnosti,

da se zavzemajo za formiranje 
dohodka in čim doslednejšo upo- 
rabo načela njegove delitve po re- 
2ultatih dela v delovni enoti in 
drugih oblikah organizacije dela, 

da se borijo za dvig življenj- 
ske ravni in izboljšanje pogojev 
dola kot tudi napredek delovne 
iščite.

so le nekatere naloge sindi
kata v gospodarskih organizacijah.

Prav tako se bodo s svojimi na
logami formirale organizacije ZS na 
niv°ju občin, mestnih skupnosti, 
Pokrajin, republik in federacije. 
Vsak bo zadolžen za naloge, ki 
nai hi jih na svojem nivoju tudi 
Spolnjeval. S takim načinom orga
nizacije se bo dosegla večja učin- 
°vitost dela sindikatov kot tudi 

neposrednost njihovega dela.
Kot član komisije kongresa, ki je 

obdelovala pogoje gospodarjenja 
'n delitev dohodka, bi rad podal

vsebino te resolucije in nekatere 
misli ob posameznih formulacijah.

1. Kongres zahteva nadaljnje iz
popolnjevanje družbeno ekonom
skega sistema, da bi tako delovni 
ljudje v vseh oblikah združenega 
dela odločali o ustvarjanju in de
litvi dohodka na osnovi uveljav
ljenega načela delitve po rezulta
tih dela. To pa poleg povečanja 
pravic pomeni tudi povečanje od
govornosti. Družbeno ekonomski si
stem mora omogočiti delovnim lju
dem, da odločajo o uporabi čim 
večjega dela presežne vrednosti. 
To moramo doseči z razdelitvijo 
narodnega dohodka.

Sredstva gospodarskih organizacij 
morajo rasti hitreje kot raste druž
beni proizvod, s tem se bo poveče
val njihov delež. Istočasno moramo 
izpopolniti sistem razširjene repro
dukcije, katerega nosilci morajo biti 
delovni ljudje. Vse to bo omogoči
lo gospodarskim organizacijam, da 
bodo povečale produktivnost dela, 
kot tudi povečale svoj dohodek. De
lovnim organizacijam, ki imajo po
goje za racionalno gospodarjenje, 
so pa preobremenjene z različnimi 
obveznostmi, je potrebno z eko
nomskimi ukrepi omogočiti pove
čanje njihove materialne osnove in 
s tem pospešiti razvoj njihove mo
dernizacije.

2. Uveljavljanje teh rešitev pome
ni tudi izpolnjevanje ciljev refor
me kot tudi nadaljnjo krepitev sa
moupravljanja. Aktivnost Zveze sin
dikatov bo izhajala iz tega, da de
lovni ljudje, organizirani v delov
ne skupnosti, odločajo o pogojih 
gospodarjenja, sredstvih in rezul
tatih dela v skladu s svojimi ma
terialnimi in družbenimi interesi. 
Določene funkcije družbeno poli
tičnih skupnosti morajo v takih pri
merih predstavljati samo odraz in
teresov in potreb združenega dela 
v samoupravnem sistemu. Tu je po
trebno poudariti, da uveljavitev in
teresa delovnega človeka nalaga 
temu istemu delavcu samouprav- 
Ijalcu precejšnje dolžnosti in ob
veznost, da doseženi dohodek čim 
racionalneje razdeli. Gre za odlo
čanje o lastni bodočnosti, o na
daljnjem razvoju. Vse to seveda 
nalaga samoupravljalcem nove, tež
je naloge. Vendar dosedanje iz
kušnje kažejo, da se je učinkovi
tost investicij povečala, ko smo in
vesticijske sklade teritorialnih skup
nosti prenesli k neposrednim pro
izvajalcem oziroma bankam. To je 
seveda samo en primer.

Samoupravljalci bodo morali iz
vajati delitev v skladu s potreba
mi svojega razvoja, to pa pomeni, 
da bo njihova življenjska raven 
rasla vzporedno z rastjo njihove 
produktivnosti dela. V vsakem dru
gačnem primeru lahko pride ali 
do postopnega uničenja proizvod
nih sredstev ali pa nezadovoljstva 
proizvajalcev zaradi nizkega do
hodka. Vse to seveda zahteva ob 
pogojih blagovnega gospodarstva 
razvit sistem načrtovanja.

3. Načrtovanje na vseh nivojih 
mora biti zasnovano na osnovnih 
elementih našega družbeno eko
nomskega sistema in omogočiti ure
sničitev dolgoročnih ciljev razvo
ja gospodarstva in družbe. Defini
ranje razvojne politike je naloga 
delovne skupnosti, vendar morajo 
pri tem sodelovati tudi ostali no
silci družbene in gospodarske de
javnosti kot zbornica, banke, orga
ni uprave. Danes je čutiti pomanj
kanje tega sodelovanja oziroma je 
metodološko nepopolno in neraz

čiščeno. Za formiranje ustrezne 
dolgoročne orientacije primanjku
jejo kvalitetni podatki, posebno 
na nivoju podjetja. Usoda večine 
projektov je precej negotova v 
predelovalnih industrijah, da ne go
vorimo, kako težke so odločitve v 
baznih industrijah. Spremembe go
spodarskega sistema in nove pa
ritete cen, posebno ob reformi, so 
večino naložb iz prejšnjega obdob
ja razvrednotile oziroma zmanjšale 
rentabilnost naložb. Istočasno je 
prišlo do obratnega razvoja. Na
daljnji razvoj načrtovanja bo mo
žen predvsem ob stabilnem gospo
darskem sistemu in uveljavitvi mo
dernih metod načrtovanja, tako v 
podjetjih, kot ostalih družbenih te
lesih (občine, republike, skupno
sti). Nujno je treba razviti sistem 
analize in načrtovanja za vse ravni 
odločanja in pripravljanja globalnih 
razvojnih projekcij. Takšna usme
ritev predstavlja samoupravnim or
ganom na vseh ravneh okvir za 
sprejemanje konkretnih sklepov. Na
črtovanje mora upoštevati kompa
rativne prednosti posameznih in
dustrijskih kompleksov, razvoj teh
nologije, nujnost povezave z zu
nanjimi tržišči, kot tudi nujnost raz
voja negospodarskih dejavnosti. 
Razvojni politiki bo potrebno prila
goditi ukrepe ekonomske politike 
kot tudi instrumente gospodarskega 
sistema.

Za konzistentno izvedbo načrto
vanja naj se sprejme ustrezen zakon 
o narodno gospodarskem načrtova-

4. Kongres je med drugim posta
vil zahtevo po objektivizaciji po
gojev ustvarjanja dohodka v vseh 
dejavnostih. Odstraniti je potrebno 
razlike v pogojih ustvarjanja do
hodka, ki niso nastali kot posledica 
dela samoupravljalcev, temveč kot 
posledica neizoblikovanosti gospo
darskega sistema, neustrezne eko
nomske politike, kot tudi monopol
nega položaja.

Zagotoviti bi morali zato večji 
vpliv tržišča in ekonomskih zako
nitosti na formiranje cen v vseh 
fazah proizvodnje ter v celotnem 
reprodukcijskem ciklusu. Celoten 
mehanizem drugotne delitve naj se 
oblikuje na načelih reforme. Iz
ločanje sredstev za posamezne ob
like splošne porabe mora biti v 
skladu z interesi delovnih ljudi. Tu 
se vključuje predvsem zdravstveno 
varstvo, socialno zavarovanje, šol
stvo in kultura. Za vse te porabni
ke je treba najti oblike čim racio
nalnejše in učinkovitejše porabe 
sredstev, ki jih v ta namen izdvaja 
materialna proizvodnja. Tudi v teh 
službah je potrebno uveljavljati 
moderno organizacijo dela, novo 
tehniko in dosežke znanosti ter na
čela delitve po vloženem delu. Ob
seg izločanj za razvoj teh služb naj 
bo usklajen z rastjo družbenega 
proizvoda. Delovni ljudje morajo 
imeti čim večji vpliv na razvojni 
program teh dejavnosti.

Spremeniti je potrebno položaj in 
dejavnost poslovnih bank, s tem 
da bi jih vključili v razvoj druž
bene reprodukcije kot enakopravne 
poslovne partnerje delovnih orga
nizacij. Do danes banke tega niso 
izvajale. Kreditna politika bank mo
ra zagotoviti realizacijo naložb po 
ekonomskih kriterijih. S tem se bo 
uresničilo načelo selektivnosti v go
spodarski strukturi. Za uresničitev 
teh zahtev je treba nujno okrepiti 
vpliv proizvajalcev pri določanju 
kriterijev za odobravanje kreditov 
kot tudi urejanje kreditne politike. 
Vse to bo seveda preprečilo, da 
bodo banke nad gospodarstvom in 
vodile politiko kratkoročnega in
teresa brez pravega poznavanja po
treb gospodarstva.

Nujno je potrebno pospešiti iz
popolnjevanje zunanje trgovinske
ga in carinskega sistema ter deviz
nega režima. Povečati je potreb
no vpliv delovnih skupnosti na po

litiko in organizacijo zunanje trgo
vinskega režima. Carinski sistem naj 
vnaša v gospodarstvo selektivnost, 
vendar naj zaščiti gospodarstvo kot 
to delajo druge države, posebno 
ob pojavu diskriminatorskih ukre
pov, ki jih uveljavljajo druge dr-

5. Dohodek je gonilna sila proiz
vodnje in motiv za gospodarjenje 
vseh delovnih ljudi. Zato naj bo

Šestega kongresa Zveze 
sindikatov Jugoslavije se je 
udeležil tudi vodja ekonom
sko razvojne službe Žita Dra
go PETROVIČ, ki je bil v 
okviru Mestnega sindikalnega 
sveta Ljubljana izvoljen kot 
delegat Mestnega odbora 
sindikata delavcev kmetijstva, 
živilske in tobačne industrije 
Ljubljana. O lem, kaj so ob
ravnavali na tem kongresu, 
priobčujemo njegov poseben 
sestavek, tov. Petroviča pa 
smo zaprosili, naj za naše 
bralce pove nekaj o svojih 
vtisih s kongresa. Zastavili 
smo mu nekaj vprašanj.

— V čem je bilo, po vašem 
mnenju, bistvo tega kongre- 
sal

»Predvsem naj poudarim, 
da je bil kongres zlasti moč
na politična manifestacija in 
se ni torej mogel ukvarjati s 
posameznimi problemi sindi
kalnih organizacij te ali one 
stroke. Kot celota se je moral 
orientirati na vprašanja na
daljnjega razvoja družbeno 
ekonomskega sistema in siste

ma samoupravljanja po uved
bi družbene in gospodarske 
reforme. Zato je dal močno 
podporo izvajanju reforme in 
podprl misli, ki jih je naka
zal v svojem govoru maršal 
Tito. Zato so bila načela, iz
ražena na kongresu, vnesena 
tudi v vseh trinajst resolucij, 
ki jih je kongres ob svojem 
zaključku sprejel.«

— Ali so si bili delegati 
vseskozi In glede vseh vpra
šanj enotni!

»V začetku kongresa je bi
lo čutiti, da med delegati iz 
posameznih območij ali regij 
obstajajo določena nesoglas-

dohodek formiran tako, da bo od
raz družbeno priznanega vloženega 
dela proizvajalcev. Kongres je za
hteval, da se sprejme zakon o do
hodku do 1. januarja 1969. O de
litvi dohodka naj odločajo ljudje 
v delovnih enotah oziroma uve
ljavijo samoupravne dogovore o 
pogojih za formiranje in delitev 
dohodka na vseh ravneh, začenši z 

Konec na 12. strani

ja. V nadaljnji razpravi pa so 
se pojmi sproti dodobra raz
čistili in delegati so se konč
no zavedali, da je med njimi 
nujno potrebna enovitost in 
so sprejeli skupna stališča. 
Jasno se je pokazalo, da ne
katerih problemov, ki se po
javljajo na posameznih pod
ročjih, ni mogoče reševati v 
celoti z zveznimi zakoni, tem
več je treba prepustiti njiho
vo reševanje posameznim re
publikam ali regijam. Proble
me nerazvitih področij ni mo
goče urejati pač tako, kot v 
razvitih področjih.«

— Je kongres morda načel 
tudi nekatera sedaj najaktual
nejša vprašanja!

»Zelo ostro kritiko so ude
leženci izrekli na račun boga
titve ljudi, ki izkoriščajo sla
bosti naših sedanjih uredb in 
davčnih služb in dosegajo ne
upravičeno visoke dohodke. 
Sploh v lem času, ko ravno 
delavci na svojih ramah nosi
jo največje breme izvajanja 
reforme. Vsi ti pojavi mečejo 
slabo luč na vse cilje, ki naj 
bi jih z reformo dosegli. Do 
izraza je prišlo zlasti vpraša
nje, kako da socialistični si
stem ni znal teh pojavov pre
prečiti. Postavljena je bila tu
di zahteva, naj bi kakršnekoli 
špekulativne pridobitve takš
nim ljudem odvzeli.«

— Kaj je bila glavna ugo
tovitev kongresa!

»Zelo pomembna na tem 
kongresu je bila ugotovitev, 
da je celoten nadaljnji raz
voj našega družbenega in 
gospodarskega sistema odvi
sen od tega, kako se bo raz
vijalo samoupravljanje in dru
žbeno upravljanje. Vse tam, 
kjer teh ni, ju je treba uvesti. 
Vse pa naj bi imelo osnovo 
v medsebojnih dogovorih. 
Takšen sistem bo bistven za 
urejevanje odnosov med pro
izvodnimi dejavnostmi in med 
dejavnostmi, ki niso proizvod
ne. Takšen je primer glede 
zdravstvenega zavarovanja, 
kjer naj bi z medsebojnimi 
dogovori in sodelovanjem do
ločali prispevke v te name
ne.«

— In končno vaš celotni 
vtis o kongresu!

»Priznati moram, da je bi
la raven razprav v mnogih 
primerih presenetljivo dobra, 
nasploh pa so bili kvalitetni 
in izredno dobro pripravljeni 
osnovni referati. Morda so se 
nekje pojavile nekatere po
manjkljivosti, ki pa so bile v 
teku razprave popravljene. 
Najostrejša in najtemeljitejša 
razprava pa je bila vsekakor 
v komisiji za družbeno eko
nomska vprašanja. V celoti 
lahko trdim, da sem s kon
gresa odnesel kar najboljše 
vtise in mi ni žal, da sem se 
ga udeležil. Jasno pa je, da 
bo treba vse sprejete pred
loge, nanizane v resolucijah, 
tudi uresničiti.«

Pogovor z delegatom kongresa
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Boj negafivnim pojavom
Koordinacjski odbor sindikalnih podružnic Žita je imel 

v juliju svojo sejo, ki so se je udeležili skoraj vsi člani, 
poleg njih pa še predsednik in tajnik Mestnega odbora 
sindikata kmetijstva, živilske in tobačne industrije Ljub
ljana tov. Pajnič in Rant.

Na tej seji so obravnavali problematiko sindikalne de
javnosti v prihodnje, potem ko je delegat s 6. kongresa 
ZSJ tov. Petrovič podrobno tolmačil dogajanja na tem 
kongresu. Podajanja tov. Petroviča so bila tako izčrpna, da 
so za tem posamezni udeleženci seje lahko smotrno raz
pravljali in dajali predloge za usmerjanje bodočega dela 
v sindikalnih podružnicah kombinata.

Živahna razprava je izzvenela 
zlasti v tem, da bo treba slediti 
napotkom, ki jih je sprejel VI. 
kongres ZSJ, zlasti pa napovedati 
boj vsem negativnim pojavom, ki 
se v zadnjem času v veliki meri 
porajajo.

Tov. Petrovič je v svojih izva
janjih o delu VI. kongresa ZSJ v 
glavnih obrisih nakazal tole: 

Kongres sindikatov predstavlja 
politično akcijo, kajti zahteve je 
postavil delavski razred oziroma 
njegovi predstavniki. Vse te za
hteve pa so strjene v določeni ob-

Nadaljevanje z 11. strani 
delovno enoto. Odnos med aku
mulacijo in porabo naj upošteva 
potrebe bodočega razvoja. Delitev 
osebnih dohodkov pa naj bo od
raz ustvarjenega dohodka in indi
vidualnih rezultatov dela.

6. Sindikati se bodo borili, da 
med osebnimi dohodki ne bo pri
hajalo do neupravičenih razponov 
kot odraza monopolnega položaja 
ali nedodelanosti sistema. Posebno 
v negospodarskih dejavnostih je 
potrebno povezati rast osebnih do
hodkov z gibanjem v gospodar
stvu. Prav tako se bo sindikat boril 
proti taki poslovni politiki gospo
darskih organizacij, ki zagotavlja 
nizke osebne dohodke in ne zago
tavlja obstoj proizvajalcev.

7. Izkušnje so potrdile, da je do 
sedaj najboljša oblika samouprav
ljanja organizacija družbenega de
la na načelu delovnih enot, kot 
oblika neposrednega združevanja 
delavcev. Delovna enota predstav
lja osnovo in zaključen del de
lovnega procesa ter se formira po 
kriterijih, ki jih določijo združeni 
proizvajalci. Med delovnimi eno
tami naj se formira izmenjava na 
podlagi dogovorjenih cen, da skup
ne službe niso nadrejeni organi, 
temveč formirajo svoj dohodek na 
osnovi cen svojih uslug. Delovne 
enote naj bodo samostojne pri de
litvi dohodka na osebne dohodke 
in sklade, vendar mora biti ta po
litika delitve element dolgoročne 
poslovne in razvojne politike. Sin
dikat se bo zavzemal, da se v po
litiki delitve upošteva, da edino 
povečevanje akumulativnosti in po
večevanje produktivnosti omogoča 
razvoj proizvodnje in standarda. To 
pomeni, da mora priti med delov
nimi enotami do medsebojnih do
govorov. Skupni organi upravlja
nja in vodenja morajo odločati sa
mo o tem, za kar so z zakonom 
in sklepi delovnih enot pooblašče
ni.

8. Kongres je v tej resoluciji za
vzel pozitivno stališče do nadalj
njega razvoja povezovanja proiz
vajalcev in proizvajalnih skupnosti. 
Posebno podpira pospešeno pove
zovanje v okviru panog tako ho-

liki, katerih odraz so resolucije in 
naloga vseh izvršilnih organov od 
zveznih navzdol, da te zahteve 
realizirajo v obliki zakonov, pred
pisov itd. Na kongresu je bila to
rej postavljena generalna politika 
dela sindikatov za naslednje ob
dobje, do novega kongresa.

Na kongresu smo podali oceno 
gospodarske reforme in razvoja sa
moupravljanja. Vsi delegati smo bi
li mišljenja, da je reforma poziti
ven proces, dolgoročen proces, ki 
pomeni družbeno preosnovo, ki pa 
jo je delavski razred podprl, zla-

rizontalno kot vertikalno, če to do- 
prinaša k racionalizaciji dela, iz
boljšanju delovnih pogojev, kot tu
di večji učinkovitosti.

9. Kongres je zelo ostro obsodil 
pojave neupravičenega bogatenja 
posameznikov ter zahteval spreje
tje čim prejšnjih rešitev. Nosilci 
osebnega dela naj delujejo pod 
enakimi pogoji kot ustrezne delov
ne organizacije, družbena kontrola 
pa naj preprečuje nesocialistične 
pojave na tem območju. Kontrola 
mora biti učinkovitejša. Kongres je 
zahteval od vseh upravnih organov 
na vseh nivojih, da zagotove učin
kovit sistem določanja porekla last
nine in da s špekulacijo pridob
ljeno imetje odvzame lastnikom.

Kongres je zadolžil vse sindikal
ne forume, da pospešijo reševanje 
teh problemov, ki jih omenja ta 
resolucija, smernice predsedstva in 
IK CK ZKJ in govor predsednika 
Tita in ki so dobili enoglasno pod
poro kongresa. Enkrat letno naj 
članstvo obvesti o reševanju na
vedenih stališč.

Vse to je le kratek pregled le 
ene resolucije, vendar je kongres 
sprejel še vrsto sklepov, med kate
rimi je vsekakor pomemben sklep o 
skrajšanju delovnega staža. Stališče 
nekaterih je bilo, da to pomeni 
dodatno obremenitev za gospodar
stvo, medtem ko je večina menila, 
da je potrebno postopno uvelja
viti skrajšanje delovne dobe v skla
du z našimi možnostmi in po posa
meznih kategorijah dela. Kongres je 
prav tako podprl zahtevo premo
govnikov, da se čimprej uredi nji
hovo materialno stanje in uskladi 
razvoj vseh virov energije. Med 
drugim je bil prav tako sprejet 
sklep, da se podpre zahteva delov
nih organizacij, ki imajo najete po
slovne prostore, da jih prevzamejo 
v svoje upravljanje.

Resolucija o delitvi dohodka 
predstavlja osnovo vsem ostalim, 
zato je njeno dosledno izvajanje 
osnova za realizacijo sklepov osta
lih resolucij. Kongres je sprejel ob
sežen program, naloga nas vseh 
je, da ga po svojih močeh in mož
nostih pomagamo čim bolje in čim 
hitreje uveljaviti. D. P.

sli še nadaljnje izvajanje reforme.
Ena bistvenih ugotovitev je, da 

je vse breme reforme padlo na 
proizvajalce, da pa tega niso ob
čutile tiste organizacije in insti
tucije, ki sodelujejo v drugotnih 
oblikah. Kljub temu smo prišli do 
zaključka, da je treba izvajanje re
forme podpreti, ker je to edina 
pot, da se razčisti problematika in 
uvede razdelitev zbiranja sredstev 
glede na naše možnosti in na se
stav, v katerem smo.

Sindikati so pravzaprav svoj ak
cijski program postavili natančno, 
ker je bil na koncu zasedanja kon
gresa sprejet sklep, da se cen
tralni svet sindikatov takoj sesta
ne s predstavniki izvršnega sveta 
ter zahteva rešitev zahtev kongre
sa oziroma naj se določi obdobje, 
v katerem naj bi se te zahteve uve
ljavile. Vsekakor je bistveno, da 
so predstavniki Zveznega izvršnega 
sveta prisostvovali sejam komisij 
tega kongresa, saj so bili v naši 
sredini tov. Špiljak, Gligorov ter 
predstavniki drugih organov, sek
retariatov in skupščinskih organov. 
Na koncu kongresa smo slišali go
vor tov. Kira Gligorova, v kate
rem je rekel, da je to velik pre
mik v delu sindikatov in da je s 
tem dan poudarek nadaljnjemu iz
vajanju reforme in njene osnovne 
politike.

Mi smo posebno prišli do za
ključka, da se mora narodni do
hodek deliti tako, da še večji de
lež ostane proizvajalcem, da pa je 
treba politiko delitve razvijati na
prej in urediti odnos delitve med 
gospodarskim in negospodarskim 
področjem porabe, da je treba do
ločiti obseg razvoja gospodarske
ga območja, da je treba izdelati 
načrte na vseh ravneh, ustrezno 
spremeniti zakon o šolanju, zakon 
o socialnem zavarovanju, zakon o 
doseganju pokojninske dobe itd. 
Vrsta teh predlogov pomeni ak

V nenehni boj za čim boljše uspehe

cijski program dela sindikatov v 
naslednjem obdobju do novega 
kongresa, ki bo zasedal predvido
ma v letu 1971 ali 1972. Sprejeti 
program pa mora biti realiziran do 
tega časa.

Izredno važna odločitev je tudi, 
da so sindikati zahtevali, da je 
treba do 1. januarja 1969 sprejeti 
zakon o dohodku, ki bo vseboval 
določila o tem, kako naj se do
hodek oblikuje, kako naj se de
li dohodek med podjetjem in druž
bo, kakšni naj bodo prispevki, ka
ko obravnavati izgubo. Obstoječi 
zakon o dohodku velja že od leta

1960, vendar so se v tem času 
pokazale določene napake, zato je 
sindikat kot politična organizacija 
delavskega razreda zahteval, da se 
ta zakon spremeni in dopolni ter 
tak začne veljati od 1. januarja 
1969.

Glede nadaljnjega razvoja samo
upravnega sistema se je postavila 
sindikatom važna naloga, da ti po
magajo razvijati samoupravljanje v 
podjetjih. Samoupravljanje je tre
ba razvijati v tem smislu, da se 
vsi delovni ljudje vključijo v samo
upravljanje. Izkušnje, dobljene na 
kongresu kažejo, da bo nadaljnja 
oblika samoupravljanja grajena ta
ko, da se bo dohodek ustvarjal in 
delil v DE in je enota pogoj za 
ustvarjanje integracije in učinko
vito urejanje ekonomskih odnosov 
med proizvajalci. Pri tem pa se 
morajo sindikalne organizacije zla
sti zavzemati za izboljšanje odno
sov med DE v okviru kombinata ter 
za izboljšanje delovanja samoupra
vnih organov v okviru posameznih 
DE.

To torej pomeni, da gremo v de
centralizacijo našega samoupravne
ga sistema, da smo prenesli po
oblastila na DE in da bi potem te 
odločale, o katerih zadevah naj 
še razpravljamo in odločamo v cen
tralnih samoupravnih organih — to 
bi bila zlasti skupna politika o po
rabi ustvarjenih sredstev in neka
tera druga vprašanja.

Eden zelo važnih sklepov sin
dikata je bil, da je treba čimprej 
prenehati s pojavi, ko nekateri vo
dilni delavci v podjetjih zlorab
ljajo svoj položaj in so vezali svo
jo funkcijo v podjetju z obrtno de
javnostjo doma. Sindikat je odloč
no zahteval, da se morajo ti po
javi nehati in da se s špekulacijo 
pridobljeno imetje odvzame last
nikom.

Pri pokojninskem zavarovanju je 
kongres zavzel stališče o skrajša
nju delovnega staža, in sicer s 40 
na 35 let za moške in s 35 na 30 
let za ženske, kakor tudi za zmanj
šanje starostne meje s 60 na 55 let 
za moške in s 55 na 50 let za žen

ske. Na kongresu je zaradi tega 
prišlo do spora, češ da bomo za
radi skrajšanega delovnega staža 
potrebovali več sredstev za po
kojnine, vendar se je kasneje ugo
tavljalo, da bo skrajšani delovni 
staž omogočil mladim strokovnja
kom, da bodo prišli na vodilna de
lovna mesta in da bomo nado
mestili izgubo, če bodo nesposob
ni kadri odšli v pokoj. V prvem 
trenutku bo to pomenilo določen 
pritisk na OD, v kasnejšem obdob
ju pa bo efekt mladih kadrov omo
gočil, da se ti izdatki pokrijejo.

Sprejeta je bila tudi resolucija o

zaposlenosti in zaposlovanju, pri 
čemer je bilo omenjeno, da bo že 
skrajšana delovna doba omogočila 
boljšo zaposlenost.

Sledila je razprava, ki je v glav
nem potekala približno na ta na
čin:

MIHELIČ — Zdi se mi, da je bil 
ta kongres sindikata zelo pomem
ben, saj so predstavniki delavske
ga razreda v svojih resolucijah po
stavili energično vprašanje, kako 
bomo negativne pojave v naši druž
bi zatrli. Če pogledamo davčno po
litiko nazaj, še v staro Jugoslavi
jo, ugotovimo, da je bila ta veliko 
učinkoviteje izvajana ob neprimer
no manjšem številu davčnih usluž
bencev. Ob sedanji davčni politiki 
pa se je privatni sektor silno raz
bohotil; tu je največ utaje davkov, 
čeprav nekateri služijo ogromna 
sredstva; na drugi strani pa ima
mo veliko število brezposelnih, ki 
so brez sredstev za preživljanje, 
pa nismo znali urediti, da bi pri
vatni obrtniki bili dolžni vzeti v 
službo določeno število delavcev. 
K problemu zaposlovanja sodi tudi 
sprejemanje pripravnikov.

V nekaterih podjetjih imajo delo 
pripravnika programirano tako, da 
mora ta v času te dobe delati in 
se seznaniti z vsemi fazami pro
izvodnje in dogaja se, da takega 
mesta pripravniki nočejo sprejeti.

Na kongresu je bilo tudi govora 
o skrajšanju pokojninske dobe. Na 
TV pa je govoril tov. Vinko Haf
ner, ki je omenil, da je kongres 
sicer zelo pomemben, da pa niso 
bila vprašanja dovolj analizirana s 
strokovnega vidika in da so ute
meljitve o skrajšani pokojninski do
bi le pavšalna ocena in da oni še 
vedno zastopajo stališče, naj traja 
delovna doba 40 oziroma 35 let 
ali, da bi se delovna doba morda 
skrajšala le za tiste žene, ki imajo 
več otrok.

Iz tega torej sledi, da se odlo
čitve sindikatov in oblasti ne uje
majo, da je tu precej neenotnosti. 
Zato me zanima, kako se bodo 
uskladile te odločitve med izvršnim

svetom in kongresom sindikatov. 
Menim pa, če so predstavniki de
lavskega razreda nekaj sklenili, bi 
se moralo to tudi dejansko izva
jati.

PETROVIČ — Tudi po 5. kongre
su ZSJ, na katerem je bilo odlo
čeno, da je treba spremeniti de
litev narodnega dohodka, so se v 
začetku pojavljala mnenja, da je 
to nemogoče, vendar se je to v 
desetih letih vse uredilo. Isto se 
mi zdi tudi za ta sedanji primer 
glede delovne dobe. Mislim pa, če

Konec na 14. strani

Sindikati priporočajo:

in razvoj kombinata se vključujejo tudi borci. O tem so govorili tudi 
letos na zboru
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Peto srečanje borcev ŽITA
JE POMENILO ZA VSE UDELEŽENCE PRIJETEN ENODNEVNI 
ODDIH POD VISOKIMI VRHOVI KAMNIŠKIH PLANIN V KAM- 
NIŽKI BISTRICI, HKRATI PA MAJHEN, PETLETNI JUBILEJ, OD

KAR SO SE ZAČELI ENKKRAT NA LETO SESTAJATI

Tudi letos julija so se borci 
delovnih enot Žita zbrali na 
že tradicionalnem vsakolet- 
nem medsebojnem srečanju, 
da bi preživeli skupaj spet en 
dan v miru ter ob tem nekoli
ko pozabili na vsakdanje skr
bi in dolžnosti. Kot smo pred 
dvemi leti zapisali, se tradici
ja teh srečanj torej resnično 
Ponavlja in je končno tudi 
obveljala.

Tisto julijsko nedeljsko ju- 
,ro je privabilo kar lepo šie-

plinirano in točno na mestu, 
kot tedaj, ko so med okupa
cijo partizani začenjali svoje 
akcije.

Cesta v zadnjem delu, ne
koliko od Stranj naprej, res 
ni bila udobna, ker so jo prav 
tedaj do spodnje postaje žič
nice pod Veliko planino ure
jali, odtod dalje pa je bilo 
tudi treba požirati prah vse 
do doma v Kamniški Bistrici, 
vendar to ni motilo ugodnega 
razpoloženja prihajajočih.

prav tako kot so jo pokazali 
doslej, zgled vsem ostalim 
delavcem podjetja. Poudaril 
pa je tudi, naj bi še naprej 
krepili medsebojne vezi in se 
ponovno prihodnje leto spet 
sešli, zdravi in tako razpolo
ženi kot letos.

legli po travi in mnogi pri
jetno zasanjali za uro ali dve. 
Pa že so se začeli spet sha
jati na prejšnjem zbornem 
mestu, kajti privabile so jih 
okusne preste, kifeljci ter ma
kovke. Pridno so segali v 
kartonaste škatle in hrustali

NAJPREJ DOBER ZALOGAJ

Zbralo se je, z družinami 
vred, kar okrog sedemdeset 
ljudi, ki so po »napornem« 
pohodu — večina se je pri
peljala z rednimi avtobusi, 
nekateri pa z avtomobili — 
posedli okrog miz v prijetni 
senci dreves in kar takoj na
pletli pogovore. Prišli so iz 
Kranja in Gorenjske, iz Dom
žal, Vrhnike in Ljubljane, le 
dolenjskih »fantov in deklet« 
ni bilo, ker so imeli dan po
prej proslavo desetletnice 
kombinata v Beli Krajini. To
varišici Minka in Slava sta 
vsem razdelili kupone, s ka
terimi si je vsakdo lahko na
bavil kasneje hrano in pija
čo, prijazna dekleta iz gosti
šča pa so kmalu za tem po
stregla vsem s pijačo ter s 
toplo in obilno malico. Raz
položenje je postajalo vse 
bolj prijetno.

URADNI DEL ZBORA

Potem, ko so se vsi primer
no in zadosti okrepčali, so se 
na poziv predsednika aktiva 
tov. Miša zbrali ob 11. uri — 
kot je to že tudi vsakoletna 
tradicija — in posedli po tra
vi. Tov. Mišo je zbrane na
govoril in na kratko orisal 
desetletno zgodovino^ in 
uspehe kombinata, pri čemer 
je poudaril, da so pri tem 
imeli nemajhne zasluge tudi 
člani aktiva ZB. Nato pa je 
vse navzoče pozval, naj tudi 
v prihodnjih letih dajo k na
daljnjem utrjevanju in razvoju 
kombinata svoj delež ter naj 
bodo s svojo prizadevnostjo,

Sredi dopoldneva so se borci zbrali na resen pomenek o delu In nalogah

No, najpogumnejša pa je 
bila triletna Mojca iz Šmarce 
pri Kamniku. V rdečem krilcu 
in modri belo pikčasti rutici 
je priskakljala k škatlam in za
čela segati vanje. Ko si je 
nabrala nekaj kosov peciva, 
je postala zgovorna, vedela 
je povedati koliko je stara, 
kako ji je ime in celo zatrdi
la je, da že obiskuje šolo. 
Bila pa je tudi prava mane
kenka. Ko smo namerili na
njo fotoaparat, je kar večkrat 
pozirala, seveda s polnima 
rokama Žitovih dobrot.

No, potrebna je bila tovariška 
pomoč bosemu prijatelju

vho članov aktiva ZB Žito na 
P°f v osrčje Kamniških pla- 
n'nr kajti obetalo se je lepo 
Vrerne. Cilj »pohoda« je bila 
1° pot Kamniška Bistrica, zbor 
Pp napovedan ob 9. uri. Ve- 
cina udeležencev je bila do- 
£aj točna, prvi pa je bil »na 
bojnem položaju« tovariš Mi- 
?°i Lipuš, »komandant Žitove 
brigade«. Seveda so bili toč- 

na mestu tudi »infendan- 
ki so v motoriziranem 

‘drenu« pripeljali del provian- 
a- Skratka, vse je bilo disci

Borci so v Kamniški Bistrici zavzeli položaje brez težjih borb

VSI V NARAVO

Ko je bil končan uradni se
stanek, so se posamezne sku
pine podale na krajše spre
hode. Najprej je večina obi
skala izvir Kamniške Bistrice, 
ki je zelo privlačna točka. 
Nekateri so hoteli celo bosi 
broditi po vodi, a jih je le
deni mraz kaj hitro pregnal 
iz nje. Za tem so se nekateri 
odpravili v smeri proti Kam
niškemu in Kokrškemu sedlu, 
drugi so si ogledovali lovsko 
kočo predsednika republika 
in druge koče ter hiše, gra
jene v značilnem planinskem 
slogu. Skupina se je odločila 
za igro z badmintonom, skrat
ka vsi so izkoristili prijeten 
dan za oddih v naravi, dokler 
jih ni privabilo okusno pri
pravljeno kosilo.

PRIJETNO POPOLDNE

No, ko je bilo kosilo kon
čano, so borci kar nenadoma 
v velikem številu izginili. Kot 
bi bila hajka! Seveda te ni 
bilo, pač pa je vsakemu go
dilo, da bi si privoščili kraj
ši počitek. Razšli so se v sen
co dreves in grmovja, se po

okusno pecivo. Vmes so si 
pripovedovali razne šale ter 
dogodivščine in prijetno po
poldne je hitro, kar prehitro 
minevalo. Nikomur ni bilo 
dolgčas, čeprav ni bilo zra
ven harmonike ali kakšne dru
ge vrste glasbe.

DOBRA REKLAMA

Seveda pa naši borci niso 
bili v Kamniški Bistrici sami. 
Tam je bilo tudi dosti drugih 
izletnikov, ki so se prav tako 
zadrževali v bližini in iskali 
sonce ali pa senco. Ko so vi
deli, da si naši Žitovci jem
ljejo iz kartonastih škatel prej 
omenjene dobrote, jih je za
mikalo, da bi tudi oni bili de
ležni slastnega peciva. Opo
gumil se je najprej neki mo
žak in prišel v bližino.

»Ali bi jaz tudi lahko dobil 
nekaj kosov, za otroka, ki ju 
imam? Koliko pa stane en 
kos?« No, dovoljeno mu je 
bilo vzeti nekaj kosov, plačal 
pa ni nič. »Hvala,« je dejal, 
»pri Žitu ste pa res dobro
dušni.«

Že se je za njim znašlo ob 
škatlah vitko dekle in dejalo: 
»Bi morda meni tudi kaj da
li? Koliko pa stane?«

»Ja, to je samo za otroke. 
Povejte koliko otrok imate, 
pa boste lahko vzeli za vsa
kega nekaj,« je brž dobila 
odgovor. Pri tem pa ji je glas 
ostal kar v grlu in zmedla se 
je. Ni vedela, kaj bi storila. 
Končno se je opogumila in 
vzela tri preste »za svoje 
otroke«.

Vse to je vzbudilo med 
borci veliko vedrega veselja, 
vsi pa so si bili edini, da je 
bila to res dobra reklama za 
Žitove proizvode.

Kaj hitro je minilo popol
dne in treba je bilo oditi v 
dolino. Se krepki stiski rok 
in prisrčni pozdravi, pa so za
čeli naši ljudje odhajati za
dovoljni in spočiti, v zavesti, 
da so znova preživeli sku
paj lep dan. Ko smo jih vpra
ševali, kako so se počutili, so 
bili vsi enakega mnenja, da 
je bilo letošnje srečanje zelo 
prijetno, saj so se dodobra 
naužili miru in planinske na
rave.

ROGATE MISLI

Govorimo o neupravi
čenih obogatitvah. Torej 
poznamo tudi upraviče
ne.

Še nikogar niso zaprli, 
če je preveč molčal.

*

Domača kokoš je 
zmanjšala svojo produk
tivnost z enega jajca 
dnevno na eno na štiri 
dni.

*

Boj proti napakam bi 
bil uspešnejši, če ne bi 
ljudje prav napak radi 
delali.

Mala Mojca je pokazala velik 
smisel za to, kaj je dobro in slastno

DOPISUJTE V 
GLASNIK ŽITO,
KI JE VAŠE GLASILO!

UREDNIŠTVO VAS VABI 
PRAV VSE 
K SODELOVANJU

Izdaja Živilski kombinat »ŽITO«, 
Ljubljana, šmartinska c. 154. Ureja 

uredniški odbor — odgovorni ured
nik Janez Slovenc. Naklada 1000 iz
vodov — Klišeji ČZP Ljudska pra
vica, Ljubljana — Tisk Železniška 

tiskarna v Ljubljani



NE SAMO OSEBNE KORISTI!
ZAPIS S SESTANKA OSNOVNE ORGANIZACIJE 

ZK ŽITO

Na minulem sestanku os
novne organizacije ZK Ži
to, ki se ga je, poleg 41 čla
nov, udeležil tudi član me
stne konference ZK tovariš 
stiti študentske demonstra
cije za boj proti socializmu.

— Urediti bo treba nujno 
davčno poslovanje, da ne 
bo več prišlo do utaje dav
kov, kar se je pokazalo zla
sti pri obrtnikih.

— Nenormalno stanje v 
naši družbi omogoča boga

Balinišče so s skromno slovesnostjo odprli. Direktor Šefman 
je prerezal vrvico

Kele, so udeleženci razprav
ljali o aktualnih političnih 
dogodkih v minulem ob
dobju, razen tega pa so iz
volili in predlagali kot de
legata za kongres ZKS še 
enega svojega člana.

Sekretar tov. Mihelič je v 
uvodu najprej nakazal gla
vne probleme, ki so se po
javili v naši deželi, to so 
demonstracije študentov, 
prekinitve dela v nekaterih 
gospodarskih organizacijah 
in nekateri drugi pojavi v 
naši družbi. Za tem je opo
zoril na pojave v kombina
tu, ko so celo člani ZK v 
pekarni na Šmartinski cesti 
širili govorice, da imajo vo
dilni delavci v kombinatu 
zelo visoke osebne dohod
ke. Vendar pa je bilo ugo
tovljeno, da so te izjave ne
resnične.

Nadalje je poudaril, da 
so se komunisti Žita na svo
jem prejšnjem sestanku to
čno dogovorili, da bodo 
podprli nadaljnji razvoj 
kombinata do leta 1970, se
daj pa nekateri člani ZK 
govorijo drugače in gleda
jo na razvoj kombinata 
zgolj z vidika svojih oseb
nih koristi. Dejal je, da se 
je treba o tem odkrito po
govoriti in te pojave odpra
viti.

Za tem je bilo prebrano 
poročilo IK CK ZKS in 
drugo gradivo, ki govori o 
nenormalnih pojavih v na
ši družbi.

Po vsem tem se je razvi
la široka razprava, v kate
ri so člani ZK obsojali vse 
pojave, tako izven kombi
nata kot v kombinatu. Iz 
razprave naj povzamemo 
nekatera najbolj značilna 
mnenja in ugotovitve:

— Študenti ne bi demon
strirali, če bi imeli svoje 
probleme s pomočjo druž
be že prej rešene. Pred
vsem pa je treba rešiti pro
bleme tistim študentom, ki 
so najbolj potrebni družbe
ne pomoči. Jasno pa je tre
ba zatreti delovanje raznih 
sovražnih elementov, ki so 
prav gotovo hoteli izkori-

tenje in prisvajanje druž
benega imetja določenim 
slojem, s tem pa prihaja do 
korupcije. To pa je daleč 
od socialistične morale.

— Ni prav, da so stalno v 
porastu družbene dajatve 
na stopnjo, ki jo je pred- 

' videla reforma, prav tako 
ne naraščanje osebnih do
hodkov pri zveznih, repu
bliških in drugih organih 
nad rastjo OD v gospodar
stvu. Treba bo izvajati tu
di zakonske predpise, ali pa 
poklicati določene ljudi na 
odgovornost.

— Dosledno se bo treba 
boriti za to, da bo sistem 
delovanja naše družbe pra
vilno postavljen in voden, 
sicer pa je treba pokazati s 
prstom na tiste, ki so od
govorni in krivi, da je pri
šlo do tako nenormalnega 
stanja v naši družbi.

— Ugotoviti je treba, kdo 
si zida vikende in živi v 
razkošju, zakaj delavci si 
tega prav gotovo ne more
jo privoščiti. Nemogoče je 
v socializmu, da imajo ne
kateri težke milijone, dru
gi pa se borijo dnevno s 
težavami.

— Komunisti v podjetju 
morajo stremeti, da bo si
stem gospodarjenja bolj 
učinkovit in da bodo odno
si pravilnejši. Urediti in 
utrditi bo treba sistem na
grajevanja po delu. Osno
va povečanju osebnih do
hodkov naj bo le in pred
vsem povečana produktiv
nost. Najti bo treba tiste 
rezerve, ki bodo pripomog
le k povečanju osebnih do
hodkov. Odgovornost ko
munistov glede uresničeva
nja zahtev reforme je ved
no večja in terja njihovo 
vse večjo budnost ter dru
žbeno aktivnost.

Komunisti Žita so pose
bej kritično ocenili pojav, 
ko je dobil na Šmartinski 
cesti dovoljenje za gradnjo 
kioska za prodajo slaščic 
privatni obrtnik, čeprav je 
v Novih Jaršah v trgovinah 
Žita, Prehrane in Merca

torja že itak dovolj blaga 
te vrste, kar več kot zado
stuje za potrebe prebival
cev. Ta primer bo povzro
čil še več težav in škode 
socialističnemu sektorju, 
oziroma omenjenim podje
tjem, zakaj ugotovljeno je, 
da trgovina Žita na Šmar
tinski cesti v desetih letih 
ni mogla ustvariti toliko 
dobička, kolikor bo stala 
samo dograditev tega kio
ska.

Po razpravi je spregovo
ril tudi tov. Kele, ki se je 
strinjal z razpravo navzo
čih, poudaril pa je, da je 
treba razčiščevati proble
me najprej v lastnem okvi
ru in ne samo kritizirati 
pojave izven meja podje
tja.

Tov. Mihelič je nato pre
bral predlog kandidatov za 
delegate VI. kongresa ZKS, 
ki ga je poslala kadrovska 
komisija mestne konferen

ce ZK, nato pa je predla
gal, naj bi izvolili, poleg 
tov. Perovškove, kot dele
gata za kongres še tov. Slo
venca. Navzoči so se s tem 
strinjali in so ga soglasno 
izvolili.

Ob koncu sestanka je to
variš Slovenc članom raz
ložil program proslave de
setletnice kombinata ter 
odprtja novega mlina in 
drugega dela silosa, nakar 
je bil sestanek zaključen.

Boj negativnim pojavom
Nadaljevanje z 12. strani

ne bo mogoče uveljaviti take de
lovne dobe, kot je bila sprejeta 
na kongresu, bo treba zamenjati 
sestav našega IS, kajti mimo te 
zahteve kongresa ni mogoče iti, 
in če bo administracija ugotovi
la, da je to nemogoče, bomo pač 
našli boljšo administracijo.

Sindikat bo moral tu zastaviti vso 
svojo avtoriteto, kajti določene po
litične posledice bodo, če se bo 
skušalo iti mimo teh zahtev in skle
pov sindikata.

RANT — Petrovič je podal os
novno vsebino kongresa, jaz pa bi 
povedal, da smo na predsedstvu 
MSS prišli do zaključka, da bi v 
teh poletnih mesecih imeli razgo
vore v nekaterih delovnih organi
zacijah o aktivnosti sindikata po 
kongresu in tako vključili v aktiv
no delo vse delegate s kongresa.

Po našem programu bi šlo pri 
lem za razčiščevanje določenih 
vprašanj ter napotkov, ki jih je 
izvršni komite na svoji seji for
muliral. Cilj pa je, da povečamo 
prizadevnost članstva za aktivnej
še sodelovanje pri razvijanju sa
moupravljanja ter pri sodelovanju 
za odpravo določenih napak v si
stemu in v nekaterih organizaci
jah.

Novo balinišče v Bistri
Člani delovnih kolekti

vov, zlasti pa borci Žita, se 
še dobro spominjajo, da je 
pri mlinu Bistra pred dve
ma letoma obstajalo balini
šče. Tam so našli mnogi de
lavci svoje razvedrilo, uži
tek in možnost rekreacije. 
Glede na to, da je prišlo v 
tem mlinu do rekonstruk
cije, pa je bilo treba nek
danje balinišče podreti.

Delavcem delovne enote 
Notranjskega področja pa 
žilica ni dala miru. Želeli 
so si znova zgraditi svoj re- 
reacijski prostor in v tem 
so tudi uspeli. Brez večjih 
stroškov in s prostovoljnim 
delom so si zgradili novo 
balinišče, dolgo približno 
20, široko pa okrog 4 me
tre. Balinišče so tudi pri
merno ogradili in uredili. 
Pred kratkim so imeli maj
hno interno svečanost, na 
kateri so balinišče odprli, 
seveda pa takoj odigrali že 
nekaj tekem. Balinišče je 
lepo urejeno, za zdaj še ni 
dovolj utrjeno, toda čez čas 
bo primerno tudi za večje 
tekme med kolektivi kom
binata. Graditeljem, poseb
no pa naj prizadevne j šemu, 
tovarišu Štempiharju, česti
tamo in želimo balinarjem 
veliko športnih užitkov!

Nadalje ugotavljamo, da neka
tera podjetja prikazujejo zelo niz
ke OD, čeprav imajo zaposleni še 
druge oblike dohodka (dnevnice, 
kilometrine ipd.), ki pa v končni 
obliki prav tako predstavljajo oseb
ni dohodek.

Potem je še izvajanje pravilnika 
o delovnih razmerjih, saj se pogo
sto dogaja, da posamezna določila 
uporabljamo za razne osebne ob
račune z nekaterimi zaposlenimi.

RAVNIKAR — Zanima me, kaj je 
bilo sklenjenega na kongresu za 
odpravo nočnega dela pekov!

PETROVIČ — O tem problemu je 
na kongresu razpravljal en delegat. 
Vendar so bile na kongresu zaje
te vse panoge, zato ni bilo mo
goče za to formulirati posebnega 
sklepa in bomo morali to vpraša
nje urediti v okviru republike, kaj
ti problem nočnega dela ni enako 
rešljiv za celo Jugoslavijo, ampak 
bo Slovenija prva sposobna spreje
ti zakon o ukinitvi nočnega dela. 
Pripomnim naj še, da se glede te
ga vprašanja dela pospešeno.

RANT — Na seji predsedstva na
šega strokovnega odbora, ki je bil 
pri vas in na katerem so sodelo
vali predstavniki kombinata, smo 
se dogovorili, da bo kombinat pri
pravil analizo o odpravi nočnega

dela, sindikat pa bo to dokumenta
cijo posredoval pristojnim orga
nom, tako da bi z novim letom že 
prešli na dnevno delo.

TOMAŽIN — O sklepih in sta
liščih 6. kongresa bomo morali raz
pravljati v naših sindikalnih pod
ružnicah, zato naj se na osnovi 
tega dogovorimo o bodočem pro
gramu našega dela.

Glede nočnega dela in njegove 
ukinitve bodo naši strokovnjaki iz
delali analizo in postavili naša sta
lišča, da bo to vprašanje končno 
le ugodno rešeno.

Nadalje se mi zdi povsem pra
vilen predlog na 6. kongresu o 
skrajšanju delovnega staža zaposle
nih in mislim, da sedanje razprave 
naših političnih delavcev le niso 
povsem nepravilne, kajti zavedati 
se moramo, da so danes pogoji 
dela in življenja drugačni.

PETROVIČ — Vse države v svetu 
čedalj-e bolj skrajšujejo delovno 
dobo, samo pri nas gremo na po
daljševanje. Iz tega vidimo, da ni
hče ne upošteva dinamike. Mislim 
pa, če gospodarstveniki ne bomo 
znali presoditi, kaj je prav in kaj 
lahko povzroči politični problem, 
potem bodo pač morali sindikati 
o tem zavzeti kar najodločnejše 
stališče.

Po odprtju balinišča se je začelo tekmovanje


